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 à M. Rudi Vervoort, ministre-président du 

Gouvernement de la Région de Bruxelles-

Capitale, chargé des Pouvoirs locaux, du 

Développement territorial, de la Politique de la 

ville, des Monuments et Sites, des Affaires 

étudiantes, du Tourisme, de la Fonction publique, 

de la Recherche scientifique et de la Propreté 

publique, 

 

betreffende "de opleidingen over de islam in 

de GIPS". 

 concernant "les formations sur l'islam dispensées 

par l'ERIP". 
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Voorzitterschap: mevrouw Joëlle Milquet, voorzitter. 

Présidence : Mme Joëlle Milquet, présidente. 

 

 

INTERPELLATIES 

 

 
Mevrouw de voorzitter.- Aan de orde zijn de 

interpellaties. 

 

 

 

INTERPELLATIE VAN MEVROUW 

BRIGITTE GROUWELS 

 

TOT DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "de verdere uitrol van het 

Kanaalplan over het volledige grondgebied 

van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Grouwels 

heeft het woord. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- 

Mevrouw Catherine De Bolle, de commissaris-

generaal van de federale politie, riep onlangs op 

om werk te maken van honderden 'kanaalplannen' 

voor het hele land. Ze motiveerde haar voorstel als 

volgt: "Met het Brusselse Kanaalplan gaan we 

eigenlijk 'back to basics'. Op alle domeinen, van 

bouwinspecties tot de controle van vzw's, gaan we 

na of de wet wordt nageleefd. We brengen de 

onderliggende geldstromen die terreur financieren 

aan het licht, zoals de opbrengsten van drughandel. 

Die integrale aanpak, waarbij de plaatselijke 

besturen, de preventiediensten, het gerecht, de 

lokale en de federale politie samenwerken, levert 

goede resultaten op."  

 

INTERPELLATIONS  

 

 
Mme la présidente.- L'ordre du jour appelle les 

interpellations. 

 

 

 

INTERPELLATION DE MME BRIGITTE 

GROUWELS 

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "l'extension du Plan Canal à 

l'ensemble du territoire de la Région de 

Bruxelles-Capitale". 

 

 

Mme la présidente.- La parole est à Mme 

Grouwels. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Mme Catherine De Bolle, 

commissaire générale de la police fédérale, 

plaide pour la mise en application d’un Plan 

canal à l'échelle du territoire belge. Selon elle, 

cette approche permet de vérifier que la loi est 

bien respectée dans tous les domaines, du 

contrôle des chantiers à celui des asbl. Elle 

permet ainsi de mettre au jour les sources de 

financement du terrorisme, comme le trafic de 

drogue. 

 

Cette méthode intégrale impliquant une 

collaboration entre l’administration locale, les 

services de prévention, la justice, la police locale 

et la police fédérale donne de bons résultats. 
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Uit de cijfers die de federale regering onlangs 

bekendmaakte, blijkt dat het Brusselse Kanaalplan 

al een aantal positieve resultaten opleverde. Vorig 

jaar werden meer dan 3.300 vzw's gescreend in 

Sint-Jans-Molenbeek. Daaruit bleek dat maar liefst 

144 vzw's banden hadden met gewelddadig 

radicalisme, terrorisme, wapensmokkel, 

drugshandel of andere zware criminaliteit.  

 

In Molenbeek werden 72% meer drugsinbreuken 

vastgesteld, 68% meer inbreuken op de 

vreemdelingenwet en liefst 116% meer gevallen 

van domiciliefraude. Dat zijn indrukwekkende 

cijfers.  

 

De CD&V-fractie heeft het Kanaalplan van de 

federale regering altijd gesteund. We staan dan ook 

achter de oproep om het Kanaalplan uit te breiden 

van de huidige acht gemeenten (Brussel-Stad, Sint-

Jans-Molenbeek, Sint-Gillis, Anderlecht, 

Koekelberg, Sint-Joost-ten-Node, Schaarbeek en 

Vilvoorde) naar alle negentien gemeenten van het 

Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Het Kanaalplan is 

immers niets anders dan de geïntegreerde 

uitvoering van basistaken op alle beleidsniveaus. 

 

Daarbij moeten we voor ogen houden dat de 

Brusselse veiligheidsketen maar zo sterk is als haar 

zwakste schakel. Als bepaalde criminele 

activiteiten bemoeilijkt worden in een bepaalde 

gemeente, bestaat het gevaar dat ze zich gewoon 

verplaatsen naar een andere Brusselse gemeente. 

 

We beseffen dat de uitbreiding van het Kanaalplan 

de inzet van extra ambtenaren en politieagenten 

vereist. Deze extra agenten kunnen onder meer 

geleverd worden door de reserve van de federale 

politie, wat trouwens nu al het geval is in de acht 

gemeenten die deelnemen aan het Kanaalplan. 

Daarnaast kunnen ook de Brusselse politiezones 

een inspanning leveren door extra agenten in te 

zetten voor de uitbreiding van het Kanaalplan, dat 

reële resultaten oplevert. 

 

Wat vindt u van het huidige Kanaalplan?  

 

Steunt u de oproep van Catherine De Bolle om het 

Kanaalplan uit te breiden? 

 

Welke gewestelijke inspectiediensten zijn 

betrokken bij de uitvoering van het huidige 

Kanaalplan? Bent u betrokken bij de coördinatie, 

bijvoorbeeld in het kader van het Globaal 

Ainsi, sur les 3.300 asbl contrôlées en 2016, à 

Molenbeek-Saint-Jean, 144 avaient des liens 

notamment avec le radicalisme violent, le 

terrorisme, le trafic d'armes et de stupéfiants. 

 

L’évolution du nombre des infractions constatées 

à Molenbeek est impressionnante.  

 

Le groupe CD&V soutient la demande 

d’extension du Plan canal aux dix-neuf communes 

bruxelloises. Le Plan canal n’est finalement rien 

d’autre que la mise en œuvre, à tous les échelons 

de gouvernance, de tâches élémentaires. 

 

Il faut garder à l’esprit que la chaîne de sécurité 

bruxelloise n’a que la force de son maillon le plus 

faible. Il faut empêcher le déplacement de la 

criminalité d’une commune à l’autre. 

 

Il faudra faire appel à des agents 

supplémentaires. La police fédérale pourrait y 

affecter des agents de réserve. Les zones de police 

bruxelloises pourraient également affecter des 

agents à l’extension du Plan canal qui se révèle 

vraiment efficace. 

 

Que pensez-vous de l'actuel Plan canal ?  

 

Soutenez-vous l'appel de Mme De Bolle pour son 

extension ? 

 

Quels sont les services régionaux d'inspection 

impliqués dans le Plan canal ? Participez-vous à 

la coordination notamment via le Plan global de 

sécurité et de prévention (PGSP) ? 

 

Avez-vous déjà pris des mesures dans le cadre de 

la politique de prévention et de sécurité pour 

étendre le Plan canal à tout le territoire de 

Bruxelles-Capitale ? 

 

Avez-vous déjà rencontré le gouvernement fédéral 

pour affecter des agents de réserve à l’extension 

du Plan canal au territoire des communes 

bruxelloises ? Dans l'affirmative, quelle était la 

réponse du gouvernement fédéral ? Dans 

l’affirmative, quelle était la réaction du 

gouvernement fédéral ? 
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Veiligheids- en Preventieplan (GVPP)? 

 

Hebt u al stappen gezet om in het kader van het 

preventieve veiligheidsbeleid het huidige 

Kanaalplan uit te breiden naar het volledige 

grondgebied van het Brussels Hoofdstedelijk 

Gewest?  

 

Hebt u al contact gehad met de federale regering 

om extra agenten van de federale reserve in te 

zetten voor de uitbreiding van het Kanaalplan naar 

alle Brusselse gemeenten? Zo ja, wat was de 

reactie van de federale regering?  

 

  

Bespreking 

 

Mevrouw de voorzitter.- De heer Ghyssels heeft 

het woord. 

 

De heer Marc-Jean Ghyssels (PS) (in het 

Frans).- We mogen het Kanaalplan gerust 

beschouwen als het communicatieplan van 

federaal minister Jambon. Er zijn immers maar 

acht gemeenten bij betrokken. Op papier is dat 

goed voor vijftien extra agenten, in de praktijk zijn 

het er echter maar vijf. 

 

De heer Jambon beweert al minstens een jaar dat 

de gemeente Vorst ook in het Kanaalplan zal 

worden opgenomen. Ik ben uiteraard voorstander, 

want daardoor krijgt de gemeente enkele 

politiemensen extra. Tot nu toe is er echter nog 

niets van terecht gekomen.  

 

Ondanks de maatregelen die de federale regering 

nam na de aanslagen op Charlie Hebdo en in 

Brussel, werden de oorspronkelijke budgetten nog 

steeds niet verhoogd. Het enige wat gebeurde, is 

dat de besparingen die de veiligheidsdiensten bij 

het aantreden van de Zweedse coalitie opgelegd 

kregen, werden gecompenseerd. 

 

De Staatsveiligheid kreeg in 2014 een budget van 

45,73 miljoen euro toebedeeld, dat in 2016 werd 

verminderd tot 45,187 miljoen euro. Het 

oorspronkelijke budget voor de federale politie 

daalde van 1,773 miljard euro tot 1,745 miljard 

euro en de FOD Justitie zag zijn oorspronkelijke 

budget van 1,924 miljard euro dalen tot 1,740 

miljard euro.  

 

De zes Brusselse politiezones zijn nauw betrokken 

Discussion 

 

Mme la présidente.- La parole est à M. Ghyssels. 

 

 

M. Marc-Jean Ghyssels (PS).- Je souhaite 

intervenir pour préciser, une fois de plus, la 

situation des zones de police bruxelloises, un 

thème qui fait souvent débat ici. 

 

Le Plan canal peut être considéré comme le plan 

de communication de M. Jan Jambon. Pourquoi ? 

Premièrement, il n'y a que huit communes qui 

sont concernées. Dans la zone de police Midi 

(Anderlecht / Saint-Gilles / Forest) par exemple, 

seules les communes d'Anderlecht et de Saint-

Gilles sont visées par ce plan. Sur papier, cela 

représente un apport de quinze hommes mais, en 

pratique, on n'a que cinq hommes 

supplémentaires.  

 

M. Jambon me dit depuis au moins un an que la 

commune de Forest va être intégrée dans le Plan 

canal. Je suis évidemment preneur d'une telle 

intégration car cela mettra quelques hommes en 

plus à la disposition de la commune, sans doute 

trois ou quatre, vu la taille de la zone. C'est 

toujours mieux que rien. Lors de notre dernière 

rencontre au mois de mars, il m'avait encore 

confirmé l'imminence de cette mise à disposition, 

mais force est de constater que Forest n'est 

toujours pas intégrée dans le Plan canal. 

 

La réalité de la problématique des zones de police 

bruxelloises est la suivante : en résumé, les 

mesures prises par le gouvernement fédéral 

depuis les attentats à la rédaction de de Charlie 

Hebdo le 13 novembre 2015 et à Bruxelles, le 22 
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bij de bestrijding van radicalisme en terrorisme. 

Ze kampen echter met drie moeilijkheden. Om te 

beginnen zijn er 800 agenten te weinig. Daarnaast 

wordt er bij de berekening van de dotatie geen 

rekening gehouden met de bevolkingsgroei. Ten 

slotte kreeg de politie veel meer werk inzake 

preventie, opsporing en bestrijding van 

radicalisme en het volgen van teruggekeerde 

Syriëstrijders.  

 

De Brusselse politiezones hebben minstens 1.000 

extra mensen nodig, waarvan 400 alleen al in de 

zone Polbru. Daar is de politie overbelast door de 

veelvuldige manifestaties en de ongefinancierde 

organisatie van de Europese vergaderingen, die 

jaarlijks minstens 70 miljoen euro kosten.  

 

De politiezones moeten voldoende middelen 

krijgen om ervoor te zorgen dat de agenten voeling 

hebben met wat er leeft onder de bevolking. Zij 

moeten voor een betere coördinatie van de acties 

bovendien samenwerken met Brussel Preventie en 

Veiligheid (BPV).  

 

  

mars 2016, n'ont toujours pas augmenté les 

budgets initiaux légués en 2014, mais ont 

simplement compensé les économies imposées 

aux services de sécurité lors de l'arrivée de la 

coalition suédoise au gouvernement. 

 

En effet, pour la Sûreté de l'État, le budget initial 

en 2014 était de 45.730.000.000 d'euros et a été 

ajusté en 2016 à 45.187.000.000 d'euros. Pour la 

police fédérale, le budget initial est passé de 

1.773.000.000 d'euros à 1.745.000.000 d'euros 

ajustés en 2016. Pour le SPF Justice, le budget 

initial est passé de 1.924.000.000 d'euros à 

1.740.000.000 d'euros à l'ajusté 2016. 

 

Les six zones de police sont particulièrement 

concernées par la lutte contre le radicalisme et le 

terrorisme. Or, la police bruxelloise subit une 

triple peine : d'abord, il manque au moins 800 

hommes pour que le cadre soit rempli ; ensuite, le 

calcul de la dotation n'est plus lié à l'augmentation 

de la population depuis 2001 ; enfin, les zones de 

police ont vu leur charge de travail 

considérablement alourdie en matière de 

prévention et de détection du radicalisme, de lutte 

contre le radicalisme et de suivi des "returnees".  

 

Les zones de police bruxelloises manquent donc 

d'au moins 1.000 agents complémentaires, dont 

400 pour la seule zone de police Polbru 

(Bruxelles-Capitale / Ixelles). Cette dernière est 

surmenée, notamment en raison des 

manifestations et de l'organisation non financée 

des sommets européens, qui représente un coût 

d'au moins 70 millions d'euros.  

 

Pour disposer d'un outil efficace de lutte contre ce 

phénomène, il faut donner aux zones de police les 

moyens d'organiser un service de proximité, en 

collaboration avec Bruxelles prévention et 

sécurité (BPS) qui permet de mieux coordonner 

nos actions. 

 

  

Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- Ik 

herinner eraan dat het Brussels Gewest slechts heel 

laat en dan nog maar partieel betrokken werd bij 

de totstandkoming van het Kanaalplan en dit 

ondanks mijn nadrukkelijke vraag aan de federale 

overheid om dat wél te doen om zodoende een al te 

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort.  

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- La Région n’a été associée que 

tardivement et partiellement à la mise en place du 

Plan canal. Celui-ci ne concerne que quelques 

zones de police. 

 



 I.V. COM (2016-2017) Nr. 121  13-06-2017 C.R.I. COM (2016-2017) N° 121 12 

 COMMISSIE BINNENLANDSE ZAKEN   COMMISSION AFFAIRES INTÉRIEURES  

 

 

 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Integraal verslag – Commissie voor de Binnenlandse Zaken – Zitting 2016-2017 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Compte rendu intégral – Commission des affaires intérieures – Session 2016-2017 

 

frontale aanpak te vermijden.  

 

Bovendien heeft het Kanaalplan slechts betrekking 

op enkele politiezones. We hebben die beperkte 

benadering altijd betreurd en hebben steeds 

gehamerd op de noodzaak van een meer globale, 

territoriaal onbeperkte en reëel transversale 

benadering. Daarbij moeten alle partners van de 

veiligheidsketen - de gemeenten, de politie en de 

gewestelijke, de federale en de 

gemeenschapsoverheid - betrokken worden. 

 

De Brusselse regering heeft op 2 februari 2017 het 

Globaal Veiligheids- en Preventieplan (GVPP) 

goedgekeurd. Dit GVPP beoogt een transversaal 

en geïntegreerd benadering en wil een evenwicht 

tot stand brengen tussen een repressief en een 

sociaal-preventief optreden. Alleen op die manier 

zijn we immers in staat om een zo gepast mogelijk 

antwoord te bieden op alle vormen van 

criminaliteit in ons gewest, zonder daarbij evenwel 

de eigenheid van de diverse gemeenten en wijken 

uit het oog te verliezen. 

 

Het Kanaalplan zou ongetwijfeld tot heel het 

Brussels Gewest kunnen worden uitgebreid. Toch 

blijft de eerste prioriteit dat de processen worden 

verbeterd om de plaatselijke besturen, de methodes 

en de middelen die de politiezones ter beschikking 

hebben, samen te brengen. Dat blijkt in elk geval 

uit een aantal informatieve vergaderingen die 

Brussel Preventie en Veiligheid (BPV) sinds de 

lancering van het plan heeft bijgewoond. 

 

We stellen bijvoorbeeld vast dat het aflijnen van de 

doelgroepen lacunes vertoont, wat de 

gemeentebesturen aanzienlijk belast. Ik wijs erop 

dat de preventiediensten hierbij slechts heel 

partieel betrokken worden. 

 

Ik heb er ondertussen al heel vaak op gewezen dat 

ons gewest de bevoegdheid om het preventie- en 

veiligheidsbeleid te coördineren, toebedeeld heeft 

gekregen. Ik wil die bevoegdheid ten volle 

aanwenden, met respect voor eenieders rechten. Ik 

verwacht dan wel dat het eindelijk afgelopen is 

met het imago van ons gewest te besmeuren en 

daarbij bepaalde wijken in een slecht daglicht te 

plaatsen. De toestand zal er alleszins niet op 

vooruitgaan indien een en ander niet op een 

globale en een evenwichtige manier wordt 

gerealiseerd.  

 

Nous avons toujours insisté sur la nécessité d’une 

approche plus globale, sur un territoire illimité et 

qui intègre réellement tous les échelons de la 

politique de sécurité. 

 

Le PGSP que notre Région a adopté le 2 février 

2017 combine répression et prévention sociale. Il 

offre la réponse la mieux adaptée à toutes les 

formes de criminalité sans éluder les spécificités 

locales. 

 

Le Plan canal pourrait sûrement être étendu à 

l'ensemble de la Région. Il ressort néanmoins de 

réunions d’information auxquelles a assisté 

Bruxelles prévention et sécurité (BPS) que la 

priorité est l’amélioration des processus pour que 

l’action des responsables locaux et les moyens 

des zones de police se rejoignent. 

 

Ainsi, la définition des groupes cibles présente 

des lacunes et complique particulièrement la 

tâche des communes.  

 

La coordination de la prévention et de la sécurité 

est dorénavant une compétence régionale. Je 

tiens à l'exercer pleinement, dans le respect des 

droits de chacun. J'aimerais donc que l'on cesse 

de dénigrer notre région et certains de ses 

quartiers. 

 

Nous demandons d'abord une meilleure 

coordination dans la lutte contre toute une série 

de phénomènes criminels parmi lesquels la traite 

des êtres humains, le trafic d'armes et le 

radicalisme violent. 

 

La police et la justice ne peuvent relever à elles 

seules ces défis auxquels nous sommes 

confrontés. Je reste convaincu que seule une 

approche globale, intégrée et équilibre permettra 

d’apporter une réponse. Moi-même, BPS et ses 

partenaires, nous nous y engageons chaque jour 

à nouveau. 

 

(poursuivant en français)  

 

Les déclarations ne suffisent pas. Il faut que les 

moyens logistiques suivent, ce qui n'est pas le cas. 

Les mesures annoncées avec fracas pour le Plan 

canal n'ont guère été concrétisées.  

 

En outre, le fait de ne pas cibler les contrôles des 

habitations, par exemple, affaiblit le dispositif. 
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We zijn in de eerste plaats vragende partij voor een 

betere coördinatie van de bestrijding van een hele 

reeks criminele fenomenen. Ik denk dan aan 

mensenhandel en -smokkel, aan wapenhandel en 

vooral aan de preventie van polarisering en de 

strijd tegen gewelddadig radicalisme. Het Brussels 

Gewest voorziet in heel wat middelen om het 

beleid ter zake te realiseren.  

 

Ik herhaal al maanden - en ik ben daarin zeker niet 

de enige! - dat uitsluitend politie en justitie 

inschakelen niet toereikend zal zijn om de 

uitdagingen aan te pakken. Ik blijf ervan overtuigd 

dat alleen een geïntegreerde en een evenwichtige 

aanpak een antwoord kan bieden. Ik ben bereid 

mijn steentje bij te dragen. Brussel Preventie en 

Veiligheid en haar partners zetten zich daarvoor 

elke dag opnieuw in.  

 

(verder in het Frans) 

 

Grote woorden volstaan niet, er zijn ook middelen 

nodig, en die volgen niet. Van de met veel 

bombarie aangekondigde maatregelen voor het 

Kanaalplan werd nauwelijks iets uitgevoerd. 

 

Bovendien wordt de maatregel ondergraven door 

de weinig doelgerichte aanpak. De gemeente 

Molenbeek kan bijvoorbeeld de administratieve 

afhandeling van de huis-aan-huiscontroles amper 

bijhouden.  

 

De federale regering heeft blijkbaar niet begrepen 

dat ze in dat soort dossiers beter goed samenwerkt 

met het Brussels Gewest.  

 

  

Ainsi, des communes comme Molenbeek 

éprouvent beaucoup de difficulté à assurer le suivi 

administratif, tant elles sont submergées par les 

dossiers. Une meilleure coordination est 

nécessaire.  

 

Certains niveaux de pouvoir semblent ignorer que 

la Région bruxelloise est un partenaire 

incontournable dans toutes sortes de dossiers 

comme celui-ci.  

 

  

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Grouwels 

heeft het woord. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Het is 

duidelijk dat de minister-president net als de heer 

Ghyssels voorstander is van een globale aanpak, 

waarbij het Kanaalplan tot alle gemeenten wordt 

uitgebreid. Ook wij steunen die vraag. Een 

dergelijke uitbreiding vereist niet alleen de inzet 

van voldoende middelen, maar ook een 

systematische aanpak. De in Molenbeek geboekte 

resultaten zijn veelbelovend. Het is immers van 

belang op de hoogte te zijn van wie waar woont. 

Bij een dergelijke systematische controle van 

woningen komt er altijd een en ander aan het licht.  

 

Mme la présidente.- La parole est à Mme 

Grouwels.  

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Vous préconisez une approche 

globale pour procéder à l'extension du Plan canal 

à toutes les communes. Nous soutenons également 

la demande d'extension. Celle-ci exige des 

moyens suffisants et une approche systématique. 

La pénurie de personnel dans certaines 

communes est cependant préoccupante. 

 

La force de la chaîne de sécurité à Bruxelles se 

mesure par son maillon le plus faible. 

L'implication de la police et de la justice, 

l'élaboration d'une politique de prévention et le 
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Ik maak me wel zorgen over het personeelstekort 

bij de administratieve diensten van sommige 

gemeenten. Een administratie moet haar werk 

natuurlijk correct kunnen uitvoeren. Ik zie dat de 

heer Van den Driessche het straks zal hebben over 

het personeelstekort op de dienst Bevolking van de 

stad Brussel.  

 

De Brusselse veiligheidsketen is maar zo sterk als 

haar zwakste schakel. Het optreden van politie en 

justitie en het ontwikkelen van een preventiebeleid 

zijn belangrijk, maar dat is ook het geval voor een 

globale aanpak. Ik vind dat we met het Globaal 

Veiligheids- en Preventieplan (GVPP) alleszins op 

de goede weg zijn. 

 

U hebt niet gezegd of de Brusselse regering nog 

bijkomende middelen aan de federale regering 

heeft gevraagd, bijvoorbeeld onder de vorm van 

meer manschappen. 

 

 

développement d'une approche globale sont 

autant de points importants. Avec le PGSP, nous 

sommes sur la bonne voie.  

 

Le gouvernement fédéral a-t-il été sollicité pour 

mettre à disposition des moyens humains 

complémentaires ? Vous n'avez pas répondu à 

cette question.  

 

 

Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- Het 

Brussels Gewest is permanent vragende partij. Er 

is in Brussel een tekort van bijna 700 

politieagenten en dat moet iedereen hier betreuren. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- We 

rekenen er natuurlijk op dat de samenwerking 

efficiëntiewinsten oplevert. De CD&V pleit ervoor 

dat sommige administratieve diensten van de 

politiezones worden samengevoegd zodat er kan 

worden gezorgd voor meer blauw op straat. Dat is 

trouwens ook de insteek van het Globaal 

Veiligheids- en Preventieplan. 

 

Van uw antwoord onthoud ik vooral dat het 

Brussels Gewest wil meewerken aan de realisatie 

van het Kanaalplan. Ook mijn partij zal zich 

daarvoor blijven inzetten.  

 

 

- Het incident is gesloten. 

 

  

 

 

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort. 

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- La Région est toujours 

demandeuse. Il manque 700 hommes dans les 

services de police. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Nous espérons que la coordination 

permettra de gagner en efficacité. Le CD&V 

plaide pour que certains services administratifs 

des zones de police fusionnent afin de renforcer la 

visibilité de la police dans la rue. 

 

Bruxelles veut s'impliquer dans la réalisation du 

Plan canal. Mon parti va également continuer à 

le faire. 

 

 

 

 

 

- L'incident est clos. 

 

  

INTERPELLATIE VAN DE HEER JOHAN 

VAN DEN DRIESSCHE 

 

INTERPELLATION DE M. JOHAN VAN 

DEN DRIESSCHE  
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TOT DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "de rol van de gemeentelijke 

bevolkingsadministratie voor de controle op 

woningen onder meer in functie van het 

Kanaalplan". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- De heer Van den 

Driessche heeft het woord. 

 

De heer Johan Van den Driessche (N-VA).- In 

het kader van het Kanaalplan van federaal minister 

van Binnenlandse Zaken Jan Jambon tegen 

radicalisering, gewelddadig extremisme en 

terrorisme houdt de lokale politie nu al ruim een 

jaar vrij grondige controles op domiciliefraude. 

Volgens de vakbondsafgevaardigde van de politie-

-zone Brussel-Hoofdstad/Elsene controleren de 

wijkagenten meer en grondiger dan vroeger. Dat 

merken we aan de tussentijdse resultaten: 589 

mensen werden geschrapt uit het bevolkings-

register, 1.571 vzw's werden doorgelicht en 87 

vzw's ontbonden, waarvan er 46 banden hadden 

met radicalisering en terrorisme.  

 

Ik hoorde daarnet nog een betoog over de 

overbelasting van de veiligheidsdiensten, maar dat 

kwam toch vrij ongeloofwaardig over. Minister 

Jambon is immers nog maar een paar jaar in 

functie, terwijl de aangekaarte problemen van 

structurele aard zijn en al meer dan tien jaar 

aanslepen. Waarom vuurde de heer Ghyssels zijn 

pijlen dan niet eerder af op degenen - waaronder 

ook partijgenoten van hem - die vroeger aan het 

roer stonden en toen de kans hadden om in te 

grijpen?  

 

In geval van een gebrek aan middelen komt het er 

eerst en vooral op aan om efficiënt te werken - en 

u weet precies wat ik daarmee bedoel - en nadien 

eventueel na te gaan of er extra middelen 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "le rôle du service communal 

de la Population dans de contrôle des 

habitations, notamment dans le cadre du 

Plan Canal". 

 

 

Mme la présidente.- La parole est à M. Van den 

Driessche. 

 

M. Johan Van den Driessche (N-VA) (en 

néerlandais).- Dans le cadre du Plan canal 

fédéral contre la radicalisation, l'extrémisme 

violent et le terrorisme du ministre Jambon, la 

police locale réalise depuis un an des contrôles 

plus nombreux et plus approfondis concernant la 

fraude au domicile. Des résultats intermédiaires 

nous apprennent que 589 personnes ont été 

radiées des registres de la population, 1.571 asbl 

passées au crible et 87 dissoutes, dont 46 ayant 

des liens avec la radicalisation et le terrorisme. 

 

La surcharge des services de sécurité est un 

problème structurel dénoncé depuis plus de dix 

ans. Pourquoi M. Ghyssels ne s'en prend-il pas à 

ceux - dont des membres de son parti - qui étaient 

à la barre à l'époque et avaient l'occasion 

d'intervenir ? 

 

Quand les moyens manquent, il s'agit d'abord de 

travailler efficacement et, le cas échéant, 

d'examiner ensuite s'il est possible de trouver des 

moyens supplémentaires. 

 

Le premier échevin de la Ville de Bruxelles a 

déclaré le 22 mai 2017 au conseil communal que 

le nombre de radiations était passé de 1.691 en 

2014 à 3.844 en 2016. Les radiations constituent 

dès lors une tâche pertinente des services de la 

population communaux.  
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gevonden kunnen worden. 

 

De eerste schepen van de stad Brussel verklaarde 

op 22 mei 2017 in de gemeenteraad dat het aantal 

schrappingen gestegen was van 1.691 in 2014 tot 

3.844 in 2016. Deze cijfers tonen aan dat 

dergelijke schrappingen wel degelijk een relevante 

taak van de gemeentelijke bevolkingsdiensten 

uitmaken.  

 

Terwijl de politie zich dubbel plooit, lopen de 

dossiers dikwijls heel wat vertraging op bij de 

gemeentelijke administratie. Wanneer de 

wijkagenten vaststellen dat iemand ergens niet 

langer verblijft, duurt het volgens mijn bron 

gemiddeld acht tot negen maanden vooraleer de 

ambtshalve schrapping verwerkt is. In extreme 

gevallen duurt dit soms een jaar. De eerste schepen 

van de stad Brussel nuanceerde echter dit cijfer en 

had het over "ten hoogste een zestal maanden".  

 

De tijdsduur is niet het enige probleem, want soms 

gaan de dossiers zelfs verloren en het integrale 

proces verloopt nog steeds manueel. Dat valt te 

betreuren, want de politie baseert zich op die 

schrappingen om iemands exacte domicilie te 

kennen en op die manier bijvoorbeeld eventuele 

OCMW-fraude op het spoor te komen.  

 

De keuze om een gedigitaliseerde en 

gestandaardiseerde procedure inzake ambtshalve 

inschrijving of schrapping in te voeren, is een zaak 

voor het lokaal bestuur. Moedigt de Brusselse 

regering, in haar functie van toezichthouder, de 

gemeenten aan om de procedures in kwestie te 

digitaliseren en te stroomlijnen?  

 

De stad Brussel kampt met een personeelstekort en 

heeft circa twintig extra personeelsleden in dienst 

genomen om de werkdruk te reduceren. Hoe staan 

de andere gemeenten van ons gewest ervoor? In 

die context is het heel belangrijk dat er een 

reglement inzake bevolkingsinspectie en 

huisnummers bestaat. Dat vergemakkelijkt immers 

de taak van zowel de administratie als de politie. 

Hebt u er enig zicht op welke gemeenten een 

geactualiseerd reglement inzake bevolkings-

inspectie en huisnummers hebben? Moedigt u de 

gemeenten actief aan om een dergelijk reglement 

in te voeren?  

 

  

 

Alors que la police met les bouchées doubles, les 

dossiers prennent souvent beaucoup de retard à 

l'administration communale, une radiation 

pouvant traîner de huit mois à un an dans les cas 

extrêmes, même si le premier échevin de la Ville 

de Bruxelles évoque six mois au maximum. 

 

En outre, l'ensemble du processus s'effectue 

encore manuellement, sans parler des dossiers 

qui s'égarent. C'est regrettable, car la police se 

base sur ces radiations pour connaître le domicile 

exact de quelqu'un et, par exemple dépister, une 

éventuelle fraude au CPAS.  

 

Il appartient aux pouvoirs locaux d'opter pour 

une procédure numérique et uniformisée pour 

l'inscription ou la radiation d'office. Le 

gouvernement bruxellois encourage-t-il les 

communes à rationaliser ces procédures et à les 

numériser ?  

 

La Ville de Bruxelles a engagé vingt personnes 

supplémentaires pour réduire la charge de 

travail. Comment les autres communes s'en 

sortent-elles ? Dans ce contexte, l'existence d'un 

règlement relatif à l'inspection de la population et 

aux numéros de maison est essentielle, car il 

simplifie aussi bien la tâche de l'administration 

que celle de la police. Quelles communes ont un 

règlement actualisé en la matière ? Encouragez-

vous les communes à instaurer un tel règlement ?  
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Bespreking 

 

Mevrouw de voorzitter.- De heer Ghyssels heeft 

het woord. 

 

De heer Marc-Jean Ghyssels (PS) (in het 

Frans).- Ik weet niet of de heer Van den Driessche 

van slechte wil is, de cijfers niet wil horen of geen 

terreinkennis heeft. 

 

 

De heer Alain Courtois (MR) (in het Frans).- Het 

is ook niet altijd duidelijk voor wie hij spreekt. 

 

De heer Marc-Jean Ghyssels (PS) (in het 

Frans).- Inderdaad. We weten niet of hij een 

Brusselaar is of een stroman van een 

Antwerpenaar. 

 

(Rumoer) 

 

Ik zal hem nogmaals de cijfers geven. Hopelijk 

dringen ze eindelijk tot hem door. In 2014 bedroeg 

het budget van de federale politie 1,773 miljard 

euro. In 2016 was dat nog maar 1,745 miljard 

euro. Dezelfde minister van Binnenlandse Zaken 

pleit dus voor meer investeringen en start een 

Kanaalplan, maar vermindert tegelijkertijd de 

middelen.  

 

De federale gerechtelijke politie in Brussel kampt 

met een personeelstekort van 75 tot 100 man, 

waardoor bepaalde taken door de politiezones 

moeten worden uitgevoerd. En dan beweert de 

heer Van den Driessche dat de politiezones niet 

goed werken en niet goed worden beheerd. Dat 

klopt totaal niet! Ze worden goed beheerd, met de 

middelen die ze hebben.  

 

Hij suggereert om de schrappingen te 

digitaliseren. De procedure kan inderdaad nog 

beter, maar hij vergeet één ding. In een normale 

structuur is er een wijkagent voor ongeveer 2.000 

inwoners. Vandaag is er nog maar een wijkagent 

voor 4.000 inwoners, bij gebrek aan federale 

middelen.  

 

Hij zou beter eerst aan de heer Jambon vragen om 

zijn beloften aan de gemeenten na te komen. Hij 

had ons maanden geleden al meer manschappen 

beloofd, maar die zijn er nog altijd niet. 

 

  

Discussion  

 

Mme la présidente.- La parole est à M. Ghyssels. 

 

 

M. Marc-Jean Ghyssels (PS).- Quand j'écoute 

M. Van den Driessche, je ne sais jamais s'il est de 

mauvaise foi, s'il ne veut pas entendre les chiffres, 

s'il n'a pas une connaissance de la réalité de 

terrain... 

 

M. Alain Courtois (MR).- Parfois on ne sait pas 

pour qui il parle...  

 

M. Marc-Jean Ghyssels (PS).- En effet, et on ne 

sait pas s'il est bruxellois et défenseur des 

Bruxellois ou s'il est mandaté par un Anversois... 

On ne sait jamais, avec lui !  

 

(Rumeurs)  

 

Je vais donc lui redonner les chiffres et, peut-être 

qu'en tapant sur le clou, ils seront intégrés ! À 

l'époque du ministre de l'Intérieur actuel, en 2014, 

le budget de la police fédérale à l'initial était de 

1.773.000.000 euros, et le budget corrigé, de 

1.745.000.000 euros en 2016. Ce qui veut dire 

que, d'un côté, on prône l'investissement et les 

actions, on déplore le déficit, on lance un Plan 

canal, pour, de l'autre, diminuer drastiquement les 

budgets.  

 

J'ai déjà cité les chiffres : je crois qu'à la police 

judiciaire fédérale de Bruxelles, il manque entre 

75 et 100 hommes. Des tâches qui incombent à 

l'État fédéral sont donc assumées par les zones de 

police. Et M. Van den Driessche de nous dire que 

les zones de police ne fonctionnent pas bien, 

qu'elles ne sont pas bien gérées ! C'est faux ! Elles 

sont bien gérées, avec les moyens qu'on a.  

 

Quand il suggère la numérisation des radiations 

d'office, je reconnais qu'il y a des progrès à faire 

en la matière, mais une difficulté s'impose à 

nous : domicilier quelqu'un à une adresse exige le 

constat d'un agent de police de quartier. Or, dans 

une structure normale, on compte un policier pour 

environ 2.000 habitants, sauf erreur de ma part. Et 

actuellement, la proportion est d'un policier pour 

4.000 habitants parce qu'on n'a plus d'îlotiers, 

faute du financement fédéral ad hoc.  

 

Avant de faire de grandes déclarations en 
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évoquant des "messages qui ne sont pas 

entendus", faites remonter ces messages à 

M. Jambon qui se déclare conscient de nos 

difficultés, qui promet un renforcement du cadre 

lorsqu'on se rencontre en colloque singulier mais 

qui, plusieurs mois après, n'a toujours rien fait. 

Quand vous le rencontrez, transmettez-lui mes 

salutations car c'est quelqu'un de très 

sympathique. J'aimerais cependant qu'il respecte 

ses engagements vis-à-vis les communes.  

 

  

Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Brussel Preventie en Veiligheid, de lokale 

politiezones, de federale politie en het Centrum 

voor Informatica van het Brussels Gewest werken 

op dit ogenblik aan een gedigitaliseerde en 

gestandaardiseerde procedure. Op basis daarvan 

zullen de gemeentebesturen en de politiediensten 

informatie kunnen uitwisselen over personen die 

ambtshalve in het bevolkingsregister worden 

ingeschreven dan wel eruit geschrapt. De 

Brusselse regering staat achter dat project. 

 

Zodra die procedure afgewerkt is zal zij ter 

goedkeuring voorgelegd worden aan de 

gemeentebesturen. Brussel Preventie en Veiligheid 

coördineert het hele project. De Brusselse regering 

spoort de gemeentebesturen aan om, indien nodig, 

hun reglement voor het bijwerken van het 

bevolkingsregister te actualiseren. Brulocalis heeft 

onlangs een model van gemeentelijk reglement 

uitgewerkt met het oog op ambtshalve 

inschrijvingen en schrappingen. Dat model kan 

gedownload worden via de website van Brulocalis.  

 

De verplichting om een huisnummer aan te 

brengen, staat in het algemeen politiereglement. 

Brulocalis werkt momenteel samen met de 

19 gemeenten aan een stroomlijning van de 

politiereglementen. De Brusselse regering volgt dit 

alles nauwgezet.  

 

(verder in het Frans) 

 

We moeten een evenwicht vinden. Dat is niet 

gemakkelijk met een gesloten enveloppe. Wij 

moeten kiezen welke criminele feiten we willen 

vervolgen. Ik heb daarover onlangs nog een 

discussie gehad met de financiële afdeling van de 

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort.  

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Bruxelles prévention et sécurité 

(BPS), les zones de police locale, la police 

fédérale et le Centre d'informatique pour la 

Région bruxelloise (CIRB) élaborent actuellement 

une procédure numérique et uniformisée qui 

permettra aux administrations communales et aux 

services de police d'échanger des informations 

sur des personnes inscrites ou radiées d'office. Le 

gouvernement bruxellois soutient ce projet. 

 

Cette procédure, coordonnée par BPS, sera 

soumise pour approbation aux administrations 

communales. Le gouvernement bruxellois 

encourage les administrations communales à 

actualiser leur règlement pour mettre à jour le 

registre de la population. Il y a peu, Brulocalis a 

élaboré un modèle de règlement communal pour 

les inscriptions et radiations d'office, qui peut être 

téléchargé depuis son site internet. 

 

L'obligation d'apposer un numéro de maison 

figure dans le règlement général de police. 

Brulocalis s'occupe actuellement de rationaliser 

les règlements de police avec les dix-neuf 

communes, une initiative que le gouvernement 

suit de près. 

 

(poursuivant en français) 

 

Un équilibre doit être trouvé. Avec une enveloppe 

fermée, ce qui est affecté à une mesure ne peut 

l'être à d'autres. Des choix doivent être opérés 

pour privilégier telle ou telle autre poursuite 

criminelle, j'en ai discuté il y a peu avec les 

responsables de la section financière de la police 

judiciaire.  
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gerechtelijke politie.  

 

8% van de criminaliteit in ons land vindt plaats in 

Brussel, maar als het om financiële criminaliteit 

gaat, loopt dat cijfer op tot 30 à 40%, aangezien 

heel wat bedrijfszetels in Brussel gevestigd zijn.  

 

Wanneer het parket een verzoek aan de 

gerechtelijke politie richt en te horen krijgt dat die 

niet over voldoende middelen beschikt, richt ze 

zich tot de politiezones, wier taak dat eigenlijk niet 

is en die ook met een chronisch personeelstekort 

kampen.  

 

Inzake veiligheid en terrorismebestrijding mag je 

nog zoveel maatregelen nemen, maar de 

menselijke factor en terreinkennis blijven 

belangrijk. Het is vaak de buurtpolitie die nuttige 

informatie doorgeeft en weet wat er in een bepaald 

gebouw gebeurt. Dat informatiesysteem kan echter 

maar werken als er voldoende wijkagenten zijn.  

 

  

Si Bruxelles représente quelque 8% du taux de 

criminalité du pays, dans le domaine de la 

criminalité financière, le taux bruxellois grimpe à 

30 ou 40%, car les sièges des entreprises y sont 

situés.  

 

Lorsque le Parquet adresse une apostille à la 

police judiciaire et s'entend répondre que les 

moyens manquent, il se réoriente vers les zones 

de police. Pourtant, de telles missions ne relèvent 

pas des zones de police, lesquelles sont 

confrontées à une situation de sous-effectif 

chronique.  

 

On peut mettre en œuvre tous les instruments 

qu'on veut, l'humain reste indispensable ! En 

matière de sécurité et de lutte contre le terrorisme, 

on peut mettre en place tous les boucliers et 

d'innombrables écoutes, rien de tel que le 

renseignement de terrain. C'est la police de 

proximité qui, souvent, fait remonter les 

informations utiles, l'agent de quartier étant le 

plus à même de savoir qui fait quoi dans tel 

bâtiment.  

 

Mais pour que cela fonctionne, il faut qu'il y ait 

suffisamment d'agents et qu'ils ne se retrouvent 

pas avec des quartiers entiers à gérer ! Or, les 

agents de quartier sont de plus en plus des super-

facteurs qui déposent des plis. Leur rôle initial est 

tout autre : faire remonter l'information de terrain 

qui va servir à repérer les problèmes en agrégeant 

toutes les données.  

 

Il faut se baser sur une vue globale pour analyser 

la situation.  

 

  

Mevrouw de voorzitter.- De heer Van den 

Driessche heeft het woord. 

 

De heer Johan Van den Driessche (N-VA).- 

Wanneer zal dat nieuwe informaticasysteem 

beschikbaar zijn?  

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Binnen enkele maanden. 

 

De heer Johan Van den Driessche (N-VA).- 

Welke gemeenten hebben hun reglementen al 

geactualiseerd? 

 

 

Mme la présidente.- La parole est à M. Van den 

Driessche.  

 

M. Johan Van den Driessche (N-VA) (en 

néerlandais).- Quand ce nouveau système 

informatique sera-t-il disponible ?  

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- D'ici quelques mois. 

 

M. Johan Van den Driessche (N-VA) (en 

néerlandais).- Quelles communes ont actualisé 

leur règlement ? 
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De heer Rudi Vervoort, minister-president.- Ik 

vraag dat na bij mijn diensten. 

 

 

De heer Johan Van den Driessche (N-VA).- Ik 

besef maar al te goed dat de politiediensten onder 

grote druk staan. Ik betreur wel dat bepaalde 

mensen, wanneer mijn opmerkingen hen niet 

zinnen, het persoonlijk spelen en me dan verwijten 

minder Brusselaar te zijn dan zij. Ik denk dat ik me 

meer Brusselaar voel dan sommige mensen hier in 

de zaal. Dat is allemaal kinderachtig en laag-bij-

de-gronds gedrag, maar ik trek het me niet aan. 

 

De onderbezetting van de politiediensten is niet 

opeens ontstaan in de periode na 2014 maar sleept 

al veel langer aan. Ik vraag me af waarom er 

vroeger niets aan is gedaan en nu opeens wel.  

 

Je kan natuurlijk geen geld uitgeven dat er niet is. 

Dat is vroeger wel gebeurd en op een bepaald 

moment is het geld helemaal op en moet er iets 

worden gedaan. Laten we hopen dat door het 

beleid van de federale regering de economie beter 

draait zodat er meer inkomsten komen en er meer 

kan worden geïnvesteerd.  

 

Twee weken geleden hebben we een bezoek 

afgelegd aan de Brusselse Hoofdstedelijke Dienst 

voor Brandbestrijding en Dringende Medische 

Hulp. Daar kregen we te horen dat de Dienst zich 

niet kon inbeelden dat ze nog met meerdere 

brandweer- en hulpverleningszones zou moeten 

werken, onder meer vanuit het oogpunt van 

efficiëntie. Mocht de regering erin slagen om de 

politiezones te fusioneren en hen efficiënter te 

laten werken, zullen we ons over een paar jaar 

misschien ook afvragen waarom we dat niet 

vroeger hebben doorgevoerd.  

 

  

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Je me renseignerai auprès de mes 

services. 

 

M. Johan Van den Driessche (N-VA) (en 

néerlandais).- Je sais que les services de police 

sont mis à rude épreuve. Je regrette que, lorsque 

mes remarques ne leur plaisent pas, certains me 

reprochent d'être moins Bruxellois qu'eux. Je me 

sens davantage Bruxellois que certaines 

personnes ici présentes. 

 

Les sous-effectifs dans la police ne sont pas 

récents. Je me demande pourquoi rien n'a été 

entrepris auparavant.  

 

Bien sûr, vous ne pouvez pas donner de l'argent 

que vous n'avez pas. Espérons que la politique du 

gouvernement fédéral relancera l'économie et que 

des recettes supplémentaires pourront être 

investies. 

 

Si le gouvernement réussissait à fusionner les 

zones de police pour qu'elles puissent travailler 

plus efficacement, nous nous demanderons 

probablement d'ici quelques années pourquoi 

nous ne l'avons pas fait plus tôt. 

 

  

Mevrouw de voorzitter.- De heer Ghyssels heeft 

het woord.  

 

De heer Marc-Jean Ghyssels (PS) (in het 

Frans).- Het blijft een eeuwig gevecht. Als er 

budgettaire keuzes moeten worden gemaakt, moet 

u het geld gaan halen waar het te vinden is, 

namelijk bij de grote belastingfraudeurs. Het 

beleid van de federale regering verzwakt echter de 

strijd tegen fiscale fraude. 

 

  

Mme la présidente.- La parole est à M. Ghyssels. 

 

 

M. Marc-Jean Ghyssels (PS).- C'est un combat 

permanent. Pour ma part, je reste un grand enfant 

et, comme tous les enfants confrontés à des 

messages qu'ils estiment injustes, j'y réagis.  

 

S'il faut faire des choix budgétaires, allons, 

comme l'a expliqué le ministre-président, 

chercher l'argent où il se trouve, à savoir dans la 

grande fraude fiscale. Or, vous constatez comme 
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moi que la politique de ce gouvernement affaiblit, 

dès le départ, tous les mécanismes de lutte contre 

la fraude fiscale.  

 

De heer Johan Van den Driessche (N-VA).- De 

belastinginkomsten zijn wel gestegen!  

 

M. Johan Van den Driessche (N-VA) (en 

néerlandais).- Les recettes fiscales ont augmenté !  

 

De heer Marc-Jean Ghyssels (PS) (in het 

Frans).- De keuzes van de federale regering 

verzwakken de fiscale afdeling van het parket en 

beperken de inmenging van de onderzoeksrechters. 

Slechts 8% van de middelen gaan naar de fiscale 

en financiële zaken in Brussel, terwijl die 30 tot 

40% vertegenwoordigen. Het is nochtans via de 

strijd tegen fiscale fraude dat we de ontbrekende 

middelen kunnen vinden.  

 

De heer Van den Driessche vergelijkt de politie 

met de brandweer, maar dat zijn twee totaal 

verschillende beroepen. 

 

Op federaal niveau woedt nu een debat over de 

nauwkeurigheid van de adressen in het 

Rijksregister ten behoeve van de hulpdiensten. Er 

zijn heel wat gebouwen waar nog geen code wordt 

gebruikt om de verdieping aan te duiden. Meestal 

baseren de hulpdiensten zich op de nummers van 

de brievenbussen, maar die komen niet altijd 

overeen met de verdieping en het appartement. Het 

is belangrijk dat die codes zo snel mogelijk worden 

ingevoerd. De Conferentie van Burgemeesters, 

Brulocalis en de gemeenten in Brussel en de rest 

van het land werken daaraan.  

 

Er zijn dus samenwerkingsinitiatieven. Het is 

jammer dat Brussel niet beter wordt gesteund, 

gelet op zijn statuut van Vlaamse, nationale en 

internationale hoofdstad. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

M. Marc-Jean Ghyssels (PS).- Vous disiez que 

vous ne réagiriez pas puisque mes messages ne 

vous touchaient pas. Laissez-moi donc 

poursuivre.  

 

Les choix posés par ce gouvernement consistent à 

affaiblir, voire à supprimer le pôle fiscal au 

niveau du Parquet et à diminuer l'intervention des 

juges d'instruction. Seuls 8% des effectifs sont 

ainsi affectés aux affaires fiscales et financières à 

Bruxelles, alors que cette dernière représente de 

30 à 40% des dossiers. Or, pour moi, c'est dans 

l'évasion fiscale qu'il faudrait aller chercher 

l'argent qui nous manque.  

 

Concernant les zones de police, nous avons, M. 

Van den Driessche et moi, des avis tout à fait 

divergents. Il évoque notre visite au Service 

d'incendie et d'aide médicale urgente (Siamu), il y 

a deux semaines, mais les métiers de pompier et 

de policier sont fondamentalement différents. J'ai 

compris, lors de la visite, que l'équipement et la 

formation nécessaires sont beaucoup plus précis 

pour les pompiers. On ne retrouve pas, chez la 

police, les camions et les spécialités que l'on 

rencontre chez les pompiers. M. Van den 

Driessche compare la police zonale et les 

pompiers, ce qui n'a pas de sens.  

 

En termes de tenue du registre national, il y a 

actuellement un grand débat avec le niveau 

fédéral sur la précision des adresses, requise par 

les équipes de secours. Il concerne surtout les 

grands immeubles où il n'existe pas encore de 

code pour désigner l'étage. Généralement, on se 

base sur le numéro de boîte aux lettres, mais ce 

dernier ne correspond pas forcément à l'étage et à 

l'appartement. Ces codes doivent donc 

absolument être complétés. La Conférence des 

bourgmestres, Brulocalis, les communes de 

Bruxelles et sans doute du pays travaillent à 

l'élaboration de codes bien précis qui, en cas 

d'incendie, livreraient le nombre de résidents des 

lieux touchés.  

 

Des initiatives sont donc prises en bonne 
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- Het incident is gesloten.  

 

  

 

 

collaboration. Il est simplement dommage que 

Bruxelles ne soit pas plus soutenue compte tenu 

de son statut de capitale de la Flandre, de capitale 

internationale et de capitale du pays.  

 

 

- L'incident est clos.  

 

  

MONDELINGE VRAGEN 

 

 
Mevrouw de voorzitter.- Aan de orde zijn de 

mondelinge vragen. 

 

 

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

BRIGITTE GROUWELS 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "het stijgend aantal 

Molenbeekse jongeren met een radicaal 

discours". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Grouwels 

heeft het woord. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- In de 

commissievergadering van de Kamer die aan de 

aanslagen was gewijd, verklaarde de Molenbeekse 

radicaliseringsambtenaar Olivier Vanderhaeghen 

begin maart dat er nog steeds een toename is van 

Molenbeekse jongeren die zich aangetrokken 

voelen door een radicaal discours.  

 

De Molenbeekse radicaliseringsambtenaar oogstte 

trouwens bijval van Johan De Becker, de 

QUESTIONS ORALES  

 

 
Mme la présidente.- L'ordre du jour appelle les 

questions orales. 

 

 

QUESTION ORALE DE MME BRIGITTE 

GROUWELS 

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "le nombre croissant de jeunes 

Molenbeekois qui tiennent des propos 

radicaux". 

 

 

Mme la présidente.- La parole est à Mme 

Grouwels. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Au début du mois de mars, dans le 

cadre de la commission d'enquête parlementaire 

de la Chambre consacrée aux attentats, le 

fonctionnaire de prévention de Molenbeek, 

M. Olivier Vanderhaeghen, signalait une 

augmentation du nombre de jeunes Molenbeekois 

séduits par un discours radical. 

 

Ce constat est confirmé par M. Johan De Becker, 
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hoofdcommissaris van de politiezone Brussel-

West, waar Molenbeek deel van uitmaakt. 

Hoofdcommissaris De Becker getuigde in de krant 

bijvoorbeeld dat plaatselijke leerkrachten worden 

geconfronteerd met twaalfjarigen die denken dat er 

een westers complot tegen de islam bestaat. 

 

Dit probleem is trouwens niet beperkt tot Brussel, 

want de directrice van een Antwerpse middelbare 

school deed afgelopen woensdag gelijkaardige 

verklaringen in de onderzoekscommissie naar de 

aanslagen. Volgens haar wijst internationaal 

onderzoek op georkestreerde acties van ronselaars 

die via sociale media inspelen op kwetsbare 

jongeren. Deze zogenaamde 'groomers' proberen 

dus niet langer om jongeren naar Syrië te lokken, 

maar sporen moslimjongeren aan om zich ter 

plaatse af te zetten tegen de samenleving en 

verspreiden daarom complottheorieën over de 

islam. 

 

Die getuigenissen over georkestreerde acties om 

kwetsbare jongeren te laten radicaliseren, 

verontrusten mij ten zeerste. Tegelijk ben ik 

opgetogen dat het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 

al een heleboel initiatieven ontwikkeld heeft in de 

strijd tegen radicalisering. Voorbeelden daarvan 

zijn het Globaal Veiligheids- en Preventieplan, het 

Brusselse Buurt- en Preventieplan en het 

overlegplatform inzake radicalisering.  

 

Ik besef dat het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 

voor een succesvolle aanpak van radicalisering 

moet kunnen rekenen op de steun van de federale 

overheid. Niettemin vervult het gewest een 

belangrijke en zelfs cruciale rol in de preventie van 

radicalisering. 

 

Hebben uw diensten ook signalen opgevangen 

over de stijging van het aantal Molenbeekse 

jongeren en kinderen met radicaal antiwesterse 

opvattingen? Beschikt u over aanwijzingen dat er 

een probleem is met radicaliserende jongeren in 

andere Brusselse gemeenten, bijvoorbeeld uit de 

kanaalzone? Hebben uw diensten aanwijzingen dat 

dergelijke jongeren radicaliseren door 

georkestreerde acties op de sociale media? Heeft 

het overlegplatform inzake radicalisering zich al 

over dit probleem gebogen? Welke gewestelijke of 

andere initiatieven en goede praktijken werden 

ontwikkeld om het probleem aan te pakken? lk 

denk bijvoorbeeld aan een grootschalige actie op 

de sociale media. 

commissaire divisionnaire de la zone de police 

Bruxelles-Ouest.  

 

Ce problème ne se limite pas à Bruxelles. La 

directrice d'une école secondaire anversoise a 

ainsi évoqué mercredi dernier, devant la 

commission d'enquête sur les attentats, des 

actions concertées de recruteurs sur les réseaux 

sociaux. Celles-ci ciblent les jeunes musulmans 

vulnérables et les incitent à rejeter la société, à 

l'aide de théories complotistes. 

 

Ces témoignages sont extrêmement inquiétants, 

alors que la Région bruxelloise a déjà déployé 

toute une panoplie d'initiatives dans la lutte 

contre la radicalisation.  

 

Bien que le soutien des autorités fédérales soit 

incontournable en la matière, la Région de 

Bruxelles-Capitale joue un rôle crucial dans la 

prévention de la radicalisation. 

 

Vos services notent-ils également une montée en 

puissance des discours radicaux, anti-

occidentaux, dans le chef des jeunes 

Molenbeekois ? Le phénomène de la 

radicalisation des jeunes est-il perceptible dans 

d'autres communes bruxelloises ? Cette 

radicalisation résulte-t-elle d'actions orchestrées 

sur les médias sociaux ? La Local Task Force 

(LTF) s'est-elle penchée sur ce problème ? 

Quelles sont les initiatives et les bonnes pratiques 

mises en place par la Région ou à d'autres 

niveaux pour combattre ce phénomène ? 
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Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Van gemeenten en verenigingen komen er 

inderdaad verontrustende signalen over jongeren 

die er al op zeer jonge leeftijd radicale ideeën op 

na houden en zich laten beïnvloeden door 

complottheorieën.  

 

Omdat we geen ijkpunt hebben en er geen methode 

is om het verschijnsel te meten, is het evenwel 

moeilijk uit te maken of het aantal radicaliserende 

jongeren stijgt en in welke mate ze geradicaliseerd 

zijn. De vaststellingen waarnaar u verwijst, zijn 

geformuleerd op basis van een persoonlijke 

perceptie.  

 

Ook de radicaliseringsambtenaren van de 

Brusselse gemeenten in de Kanaalzone stellen vast 

dat sommige jongeren radicale ideeën verkondigen 

of zich laten leiden door complottheorieën. Toch 

moet degelijk worden nagegaan of het hier 

daadwerkelijk gaat om gevallen van radicalisering 

dan wel om een meer algemene houding van 

verzet.  

 

De sociale media spelen in meerdere opzichten een 

rol bij radicalisering. Ze vormen een 

toegangskanaal voor radicaal gedachtegoed. 

Terroristische groeperingen zoals Islamitische 

Staat (IS) gebruiken sociale netwerken om hun 

propaganda te verspreiden. Door filmpjes te posten 

of online een magazine te publiceren, kunnen ze 

met succes een ruim publiek bereiken.  

 

Het overlegplatform inzake radicalisering heeft 

zich al meermaals gebogen over jihadistische 

propaganda, complottheorieën en manieren om 

deze overtuigingen te bestrijden. 

 

De overheid kan een tegengesteld discours 

verspreiden op het internet of in de echte wereld, 

maar in België en in het buitenland is al gebleken 

dat die aanpak niet altijd werkt. Het doelpubliek 

wordt er immers niet mee bereikt en de polarisatie 

wordt er zelfs door verscherpt. Daarom is het beter 

om alternatieve oplossingen en een alternatief 

discours uit te werken door een beroep te doen op 

mensen die een vertrouwensband hebben 

opgebouwd met het doelpubliek. 

 

  

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort.  

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Des signaux inquiétants nous 

parviennent en effet des communes et des 

associations à propos de très jeunes gens qui 

tiennent des propos radicaux et se laissent 

influencer par des théories complotistes. 

 

Ne disposant pas de point de référence ni de 

méthode permettant de mesurer le phénomène, il 

nous est difficile de déterminer si le nombre de 

jeunes radicalisés augmente et dans quelle 

mesure ils sont radicalisés. 

 

Les agents de la cellule anti-radicalisation des 

communes de la zone du canal corroborent ce 

constat. Il convient toutefois de distinguer les cas 

de radicalisation d'une attitude plus générale de 

révolte. 

 

Les médias sociaux jouent, à bien des égards, un 

rôle dans la radicalisation, en ce qu'ils touchent 

un large public.  

 

La plate-forme de prévention du radicalisme s'est 

penchée à maintes reprises sur la propagande 

djihadiste, les théories complotistes et les 

manières de combattre ce type de convictions. 

 

La diffusion d'un contre-discours sur internet ou 

autre semble peu efficace, car elle n'atteint pas le 

public cible et renforce même la polarisation. Il 

est préférable d'avoir recours à des personnes qui 

ont noué un lien de confiance avec le public cible. 

 

  



25 I.V. COM (2016-2017) Nr. 121  13-06-2017 C.R.I. COM (2016-2017) N° 121  

 COMMISSIE BINNENLANDSE ZAKEN  COMMISSION AFFAIRES INTÉRIEURES  

 

 

 

 

Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Integraal verslag – Commissie voor de Binnenlandse Zaken – Zitting 2016-2017 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Compte rendu intégral – Commission des affaires intérieures – Session 2016-2017 

 

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Grouwels 

heeft het woord. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Uw 

antwoord blijft heel algemeen. U zegt dat een 

tegengesteld discours niet altijd werkt.  

 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- Er 

zijn inderdaad gevallen waarin zo'n discours niets 

oplevert.  

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Hebt u 

dan concrete voorbeelden van wat er wel wordt 

ondernomen?  

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Zoals ik zei, leveren de betrokken diensten 

concreet werk op het terrein. Er is geen 

mirakeloplossing, anders zouden de problemen al 

lang uit de wereld geholpen zijn. Dit is geen 

exclusief Brussels probleem, de hele wereld is 

erbij betrokken. Wij hebben de perfecte oplossing 

nog niet gevonden. Kent u die misschien wel?  

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- U zet dus 

uw steun aan organisaties op het terrein en het 

straathoekwerk voort. 

 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Inderdaad, dat zijn de zaken waarvoor wij bevoegd 

zijn. Maar wat we echt nodig hebben, is een 

gecoördineerde aanpak van de federale overheid, 

de gewesten en de gemeenten.  

 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Toch 

blijft het voor mij onduidelijk welke organisaties u 

dan concreet steunt.  

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- Ik 

heb u die lijst vroeger toch al eens bezorgd? We 

werken samen met de betrokken verenigingen.  

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- U 

bedoelt de verenigingen die zich bezighouden met 

preventie. U zegt dat dat de beste aanpak is en dat 

u daarop blijft inzetten. Ik neem aan dat het niet 

gemakkelijk is om precies te weten hoeveel 

mensen radicaliseren, maar is er een manier om de 

evolutie van het probleem in kaart te brengen?  

 

Mme la présidente.- La parole est à Mme 

Grouwels.  

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Votre réponse reste très vague. 

Vous dites qu'un contre-discours ne fonctionne 

pas toujours. 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Il est inopérant dans certains cas. 

 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Avez-vous des exemples concrets 

d'initiatives mises en place ? 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Les services concernés sont actifs, 

de manière concrète, sur le terrain. Il n'existe pas 

de solution miracle pour ce problème, qui touche 

le monde entier. À moins que vous ne la 

connaissiez ? 

 

 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Vous maintenez donc votre soutien 

aux organisations de terrain et aux travailleurs 

de rue.  

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- En effet, puisqu'ils relèvent de 

notre compétence. Mais ce dont nous avons 

réellement besoin, c'est d'une approche 

coordonnée des autorités fédérales, des 

communes et des Régions.  

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Quelles organisations soutenez-

vous concrètement ? 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Cette liste ne vous a-t-elle pas déjà 

été transmise par nos soins ? 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Existe-t-il une manière de mesurer 

l'évolution du problème ? 
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De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Nee, daarvoor bestaat geen wetenschappelijke 

methode. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- De 

gegevens worden dus door de mensen op het 

terrein geleverd. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Inderdaad. Ik zou nu bijvoorbeeld kunnen beweren 

dat u geradicaliseerd bent. Maar hoe valt dat te 

bewijzen? U weet zelf wel of dat klopt, maar het is 

een kwestie van appreciatie.  

 

(verder in het Frans)  

 

Iemand kan ongemerkt radicaliseren en aldus 

onder de radar blijven. Buurtwerking moet het 

mogelijk maken om veranderingen in gedrag en 

gewoonten bij individuen op te merken.  

 

  

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Non, il n'existe pas de méthode 

scientifique. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Les données disponibles sont donc 

fournies par les personnes actives sur le terrain. 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Il est difficile de sortir du domaine 

de l'appréciation quand il s'agit de prouver la 

radicalisation d'une personne. 

 

(poursuivant en français)  

 

Une personne peut se radicaliser sans pour autant 

l'exprimer, constituer une eau dormante et 

échapper ainsi à tous les radars. Le travail de 

proximité doit permettre d'identifier les 

changements de comportements et d'habitudes 

chez un individu.  

 

  

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Grouwels 

heeft het woord. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Ik 

begrijp het. Het vergt alleszins tijd om mensen te 

deradicaliseren. Ik zal de antwoorden op mijn 

vorige vragen er eens op naslaan.  

 

 

- Het incident is gesloten. 

 

  

 

 

Mme la présidente.- La parole est à Mme 

Grouwels.  

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- La déradicalisation est, en tout 

cas, un long processus. Je consulterai les 

réponses à mes précédentes questions. 

 

 

- L'incident est clos. 

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

BRIGITTE GROUWELS 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

QUESTION ORALE DE MME BRIGITTE 

GROUWELS  

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE,  
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betreffende "de controles in de Afrikaanse 

Protestantse Evangelistische kerken in het 

Brussels Hoofdstedelijk Gewest". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Grouwels 

heeft het woord. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- In het 

Brussels Gewest zijn er meerdere protestants-

evangelische kerken actief die geen formele 

erkenning genieten. Ik denk dat de meesten onder 

ons weleens een dergelijke Afrikaanse protestants-

evangelische kerk in het Brusselse bezocht hebben. 

Het gaat daarbij meestal om aangename 

bijeenkomsten, waar, onder begeleiding van 

gospelmuziek, de pastor centraal staat in de 

viering. Dergelijke geloofsgemeenschappen vind 

je in Brussel niet alleen in de Afrikaanse, maar ook 

in de Latijns-Amerikaanse diaspora. Niet alleen de 

Afrikaanse gemeenschap bezoekt dergelijke 

kerken, ze trekken een heel divers publiek aan. 

 

Ik betreur wel dat dit om een mondelinge vraag 

gaat en niet om een interpellatie. Ik had hierover 

graag een echte gedachtewisseling gehad. In dit 

verband wil ik de aandacht trekken op de 

interessante studie van Sarah Demart uit 2008 

onder de titel "The Fight for Integration of the 

Congolese Revival Churches". Dit is een uniek 

onderzoek naar de praktijken in die kerken.  

 

Zij onderzocht voor die studie voornamelijk 

kerken die door gelovigen van Congolese afkomst 

werden bezocht. Ze selecteerde bij wijze van 

steekproef een vijftigtal kerken waaronder vijf met 

een minimum van vijfhonderd leden. De kerken 

bevonden zich in België, Frankrijk en Kinshasa. In 

het kader van haar studie woonde ze tal van 

vieringen bij en interviewde ze heel wat mensen.  

 

Sarah Demart kwam tot een aantal zorgwekkende 

conclusies. Soms zijn de pastors vrij omstreden 

figuren, waarvan er sommigen na alleen maar een 

roeping met een eigen kerk zijn gestart. Niet meer 

dan een handvol pastors heeft effectief studies 

zoals theologie gevolgd. 

 

In heel wat van die kerken stellen de pastors zich 

intolerant op tegenover andere kerken en 

geloofsovertuigingen. Hun boodschap versterkt 

vaak het denken in traditionele rollenpatronen, 

waarbij de vrouwen onderdanig moeten zijn aan de 

concernant "les contrôles dans les églises 

protestantes évangéliques africaines en 

Région de Bruxelles-Capitale".  

 

 

Mme la présidente.- La parole est à Mme 

Grouwels. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- La Région de Bruxelles-Capitale 

abrite plusieurs églises protestantes évangéliques 

sans reconnaissance officielle. Elles sont 

implantées dans des communautés africaines ou 

latino-américaines, organisent des célébrations 

agréables et attirent un public très divers. 

 

Le sujet mériterait un véritable échange d’idées 

plus qu’une question orale. J’aimerais attirer 

l’attention sur une étude intéressante sur les 

pratiques de ces églises menée par Sarah Demart 

en 2008 et intitulée "The Fight for Integration of 

the Congolese Revival Churches". 

 

L'étude porte sur une cinquantaine d'églises en 

Belgique, en France et à Kinshasa, dont cinq 

comptent au moins cinq cents membres.  

 

Les conclusions de Mme Demart sont 

interpellantes. Hormis une poignée de pasteurs 

diplômés en théologie, la plupart des prêcheurs 

n'ont suivi aucune formation et ne peuvent se 

prévaloir d'aucune reconnaissance officielle. 

Dans leurs sermons, ils prêchent souvent 

l'intolérance à l'égard des autres cultes, la 

soumission de la femme et l'homophobie. 

 

Leurs instructions sont suivies à la lettre par les 

fidèles. Des prières aux vertus soi-disant 

médicales sont monnayées. L'église constitue, 

pour le pasteur et sa famille, souvent l'unique 

source de revenus, parce qu'ils vivent de la 

générosité des fidèles. 

 

La frontière entre le don et l'extorsion est ténue. 

On peut se demander aussi si certaines 

prétendues églises ne sont pas en réalité des 

sectes, où tout tourne autour du pasteur.  

 

En décembre 2016, à Saint-Josse-ten-Noode, un 

enfant de six ans a été sauvé de justesse : son 

beau-père l'avait abandonné sur un balcon dans 

le froid. Membre d'une secte africaine, il 

prétendait avoir été touché par Jésus, qui lui 
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mannen. Er zijn ook vaak homofobe uitspraken te 

horen. 

 

De gelovigen leven de onderrichtingen van de 

pastor zeer trouw na. In geval van ziekte worden 

medische adviezen in de wind geslagen en 

verkiezen de gelovigen gebedsgenezingen 

waarvoor ze soms moeten betalen. Vaak vormt de 

kerk de enige inkomensbron voor de pastors en 

hun gezinnen. De gelovigen schenken hun dan ook 

veel geld, zodat de pastors het werk van God 

kunnen verrichten.  

 

De grens tussen schenking en afpersing is vaak 

heel dun. De vraag kan worden gesteld of 

sommige gebedsruimtes wel echt een kerk zijn dan 

wel een sekte die helemaal rond de pastoor draait.  

 

In december 2016 publiceerden meerdere kranten 

het verhaal van een zesjarig jongetje dat in Sint-

Joost-ten-Node op een balkon in de ijskoude 

buitenlucht werd achtergelaten door zijn stiefvader 

en slechts nipt van de dood werd gered. De 

stiefvader bleek lid van een Afrikaanse sekte te 

zijn die beweerde dat hij 'geraakt' werd door Jezus. 

Die had hem gezegd dat hij de kinderen streng 

moest opvoeden. Ook al moet die zaak nog verder 

worden onderzocht, het schetst een beeld van hoe 

groot de gevolgen van dergelijke fanatieke kerken 

kunnen zijn. 

 

Ik heb als parlementslid geregeld contact met 

vrouwen uit de Afrikaanse diaspora die tegenover 

mij hun bezorgdheid uiten over de praktijken in 

sommige van die kerken. Alleenstaande vrouwen 

zijn vaak het slachtoffer van de malafide pastors. 

Er is dan ook reden tot bezorgdheid. We kunnen 

ons niet veroorloven het te negeren.  

 

Kent u deze studie van Sarah Demart uit 2008? 

Werden er maatregelen genomen naar aanleiding 

van de publicatie?  

 

Wordt er onderzoek gevoerd naar dit soort van 

geloofsgemeenschappen, bijvoorbeeld naar 

aanleiding van het voorval in Sint-Joost-Ten-

Node? Bestaat er zekerheid dat de betrokken vader 

effectief deel uitmaakt van een Afrikaanse sekte? 

Welke maatregelen worden er genomen?  

 

Hoeveel protestants-evangelische kerken telt ons 

gewest? Onder welke juridisch statuut zijn ze 

actief? Hoeveel ervan zijn bijvoorbeeld vzw's? 

aurait dit d'élever ses enfants avec sévérité. Cet 

incident illustre l'emprise que peuvent exercer ces 

églises fanatiques. 

 

Des femmes de la diaspora africaine m'ont fait 

part de leurs inquiétudes concernant les pratiques 

de certaines églises. Les femmes seules sont 

souvent les victimes de ces pasteurs véreux. Nous 

ne pouvons pas nous permettre d'ignorer ce genre 

de problèmes. 

 

Avez-vous connaissance de l'étude de Mme 

Demart ? Des mesures ont-elles été prises après 

sa publication ?  

 

Des enquêtes ont-elles été réalisées sur ces 

communautés religieuses, par exemple à la suite 

de l'incident de Saint-Josse ? Le beau-père était-il 

vraiment membre d'une secte ? Quelles mesures 

ont-elles été prises ? 

 

Combien d'églises évangéliques protestantes y a-

t-il à Bruxelles et quel est leur statut juridique ? 

Combien y a-t-il d'asbl parmi elles ? Comment et 

par quelle instance sont-elles contrôlées ? Tient-

on compte du contenu de leurs activités ? 

Combien d'églises évangéliques protestantes non 

reconnues y a-t-il à Bruxelles et combien de 

membres possèdent-elles ? Comment se déroule 

la collaboration avec le gouvernement fédéral sur 

cette question ? Collaborez-vous avec les 

pasteurs concernés ? 
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Hoe en door welke instanties worden ze 

gecontroleerd? Wordt er daarbij aandacht 

geschonken aan de inhoud van hun activiteiten? 

Hoeveel niet-erkende protestants-evangelische 

kerken zijn er in ons gewest actief? Hebben we 

enig zicht op het ledenaantal?  

 

Hoe verloopt in deze kwestie de samenwerking 

met de federale overheid? 

 

Is er enige vorm van samenwerking met de 

betrokken pastors? 

 

Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- De 

Federale Synode van Protestantse en Evangelische 

Kerken in België, die voor ons land de 

evangelische geloofsstroming coördineert, 

vermeldt op haar website dat er in het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest 150 kerken actief zijn. 

Volgens de voorzitter van de Federale Synode 

hangen die kerken zeer uiteenlopende evangelische 

opvattingen aan. Slechts twee ervan zijn erkend: 

een in Laken en een in Sint-Lambrechts-Woluwe. 

De Gewestelijke Overheidsdienst Brussel (GOB) 

onderzoekt momenteel twee nieuwe erkennings-

aanvragen.  

 

De meeste van de 150 kerken die aangesloten zijn 

bij de Federale Synode, zijn georganiseerd als een 

vzw, terwijl sommige onder de vorm van een 

feitelijke vereniging actief zijn. 

 

De erkende kerken staan onder de administratieve 

en budgettaire controle van het Brussels Gewest. 

De kerken die niet erkend zijn door het Brussels 

Gewest en die al dan niet aangesloten zijn bij de 

Federale Synode, worden gecontroleerd door de 

lokale overheid, meer bepaald door de politie en de 

burgemeester, door de federale overheid via de 

rechtspersonenbelasting en, indien nodig, door 

gespecialiseerde federale overheidsdiensten, zoals 

de Staatsveiligheid - volgens artikel 8 van de wet 

van 30 november 1998 over de inlichtingen-

diensten - en het Informatie- en Adviescentrum 

inzake schadelijke sektarische organisaties.  

 

Het is moeilijk om na te gaan hoeveel kerken er 

niet zijn aangesloten bij de Federale Synode. Zelfs 

haar voorzitter heeft daarop nauwelijks zicht. Wat 

wel zeker lijkt, is dat de sektarische ontsporingen 

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort.  

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Le Synode fédéral des églises 

protestantes et évangéliques de Belgique 

représente l'église évangélique en Belgique. Il 

compte 150 églises à Bruxelles, dont deux 

seulement sont reconnues, à Laeken et à Woluwe-

Saint-Lambert. Deux nouvelles demandes sont 

examinées actuellement par le Service public 

régional de Bruxelles (SPRB). 

 

La plupart de ces 150 églises ont un statut d'asbl, 

les autres étant des associations de fait. 

 

Les églises reconnues sont soumises au contrôle 

administratif et financier de la Région. Les 

églises non reconnues, affiliées ou non au Synode 

fédéral, sont contrôlées au niveau local par la 

police et le bourgmestre, et au niveau fédéral via 

l'impôt des personnes morales. Si nécessaire, 

elles le sont également par les services publics 

fédéraux spécialisés, tels que la Sûreté de l'État et 

le Centre d’information et d’avis sur les 

organisations sectaires nuisibles (CIAOSN). 

 

Il est difficile d'estimer combien d'églises ne sont 

pas affilées du synode fédéral. Il est toutefois 

certain que les dérives sectaires se produisent 

principalement dans les églises qui échappent au 

contrôle des radars.  

 

Cette question a donné à mon cabinet l'occasion 

de prendre connaissance de l'étude de 2008 de 

Mme Demart. Elle n'avait donné lieu à aucune 

mesure particulière à l'époque. 

 

Ses résultats sont pour le moins préoccupants. 

Certains pasteurs ne sont en effet pas formés, et 
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zich vooral voordoen bij die kerken die onder de 

radar vliegen.  

 

Deze vraag heeft mijn kabinet de gelegenheid 

gegeven om kennis te nemen van de interessante 

studie van Sarah Demart uit 2008. Naar aanleiding 

van de publicatie werden geen bijzondere 

maatregelen genomen.  

 

Mevrouw Grouwels legt terecht de vinger op een 

aantal zorgwekkende bevindingen uit die studie. 

Zo werd er vastgesteld dat sommige pastors geen 

opleiding genoten hebben en dat zij in hun preken 

homohaat en de ongelijkheid tussen vrouwen en 

mannen vergoelijken. Helaas is dat geen probleem 

dat beperkt blijft tot uitsluitend de evangelische 

kerken. De strijd voor gelijkheid, respect en 

cohesie woedt op alle fronten en vergt permanente 

inspanningen, die nooit achter de rug zijn. Ik 

verwijs in dat verband naar onze beleids-

initiatieven op het vlak van sociale cohesie en 

preventie, die ik hier al meermaals heb toegelicht. 

 

Wat zich op 26 december 2016 heeft afgespeeld in 

Sint-Joost-ten-Node, was een zeer tragisch 

incident. De politie en het parket zijn tussenbeide 

gekomen. Het illustreert in welke mate sommige 

zogenaamde pastors mensen in hun greep kunnen 

hebben.  

 

Brussel Preventie en Veiligheid besteedt in haar 

programma voor de bestrijding en preventie van 

radicalisering aandacht aan dit verschijnsel. Er 

komen voorbeelden van ontsporingen in 

evangelische kerken aan bod in de opleiding van 

de eerstelijnsactoren en van de leden van het 

gewestelijk radicaliseringsplatform. Daarnaast 

werd er een netwerk opgericht met de 

verenigingen en instellingen die gespecialiseerd 

zijn in radicalisering binnen de Sub-Saharaanse 

diaspora.  

 

Sinds 2004 is er over de erediensten op 

permanente basis overleg met de federale overheid 

op basis van een samenwerkingsakkoord. 

 

prêchent l'homophobie et l'inégalité entre les 

femmes et les hommes. Ce phénomène ne se limite 

toutefois pas aux églises évangéliques. La lutte 

pour l'égalité, le respect et la cohésion fait rage 

sur tous les fronts et exige des efforts permanents. 

Je songe notamment aux mesures que nous avons 

prises en matière de cohésion sociale et de 

prévention, que j'ai déjà expliquées à maintes 

reprises ici. 

 

L'incident de Saint-Josse que vous évoquez 

illustre l'ampleur de l'emprise de ces soi-disant 

pasteurs sur les gens. Ce phénomène est suivi par 

Bruxelles prévention et sécurité (BPS) dans son 

programme de lutte et de prévention de la 

radicalisation. Dans leur formation, les acteurs 

de première ligne et les membres de la plate-

forme régionale dédiée à la radicalisation sont 

mis au fait de ces dérives. En outre, un réseau 

réunissant les associations et les institutions 

spécialisées dans la radicalisation au sein de la 

diaspora subsaharienne a été créé.  

 

Depuis 2004, une concertation permanente a été 

mise en place avec le gouvernement fédéral, sur 

la base d'un accord de coopération. 

 

  

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Grouwels 

heeft het woord. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Ik 

benadruk dat de CD&V godsdienstvrijheid 

belangrijk vindt. Deze mondelinge vraag is zeker 

geen oproep om die te beperken. Ik wilde vooral 

Mme la présidente.- La parole est à Mme 

Grouwels.  

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Le CD&V étant très attaché à la 

liberté de culte, cette question n'a pas pour 

vocation de la restreindre. Nous devons 
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aangeven dat mensen die godsdienst misbruiken 

voor persoonlijke doeleinden of om tegen de 

samenleving in te gaan, in de gaten moeten worden 

gehouden. 

 

Kerken die aangesloten zijn bij de Federale 

Synode van Protestantse en Evangelische Kerken 

in België, worden door die organisatie 

gecontroleerd. Maar u zegt terecht dat de synode 

niet altijd precies weet welke kerken zich 

aansluiten. Mijn bezorgdheid is vooral waar 

gelovigen van die kerken met hun klachten 

terechtkunnen. Ze kunnen alleszins terecht bij de 

synode, maar dat weten ze niet altijd. Kunnen ze 

nog ergens anders aankloppen? U zegt dat de 

gemeenten ook moeten kunnen ingrijpen. Je zou 

een klacht kunnen indienen bij een 

gemeentebestuur als je wantoestanden vaststelt. 

 

Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Natuurlijk, de gemeenten hebben hun eigen 

bevoegdheden op het vlak van veiligheid van 

gebouwen en van veiligheid in het algemeen.  

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Kunnen 

zij ook ingrijpen als mensen het slachtoffer worden 

van malafide praktijken? 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Natuurlijk. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Eigenlijk 

zou daarover informatie beschikbaar moeten zijn, 

zodat mensen weten waar ze met hun klacht 

naartoe kunnen. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Daar ben ik het mee eens. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Gezien 

de rol van de gemeenten is het ook belangrijk dat 

ze samenwerken met de protestantse kerken of 

daar minstens contact mee zoeken. Om problemen 

te voorkomen is het natuurlijk altijd het beste om 

in dialoog te treden, zelfs al gaat het om kerken die 

niet erkend zijn. Op die manier weet je wat er 

speelt. Weet u of de gemeenten systematisch 

contact zoeken met de kerken op hun 

grondgebied? Dat is ook een vorm van preventie.  

 

néanmoins préserver la société des dérives des 

responsables de cultes qui n'agissent que dans 

leur propre intérêt. 

 

Vous dites que même le synode fédéral ignore 

parfois quelles églises s'affilient auprès de lui. Il 

faudrait surtout savoir auprès de quelle instance 

les croyants de ces églises peuvent porter plainte. 

Les communes sont-elles habilitées pour recevoir 

ces plaintes ? 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort. 

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Les communes ont leurs propres 

compétences en matière de sécurité des bâtiments 

et de sécurité en général. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Peuvent-elles intervenir dans le 

cadre d'actes de malveillance ? 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Certainement. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Les gens devraient en être 

informés, pour qu'ils sachent où ils peuvent porter 

plainte. 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- J'en conviens. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Les communes devraient par 

ailleurs collaborer avec les églises protestantes, 

ou à tout le moins les contacter. Pour prévenir les 

problèmes, il est important de dialoguer avec les 

églises, même avec celles qui ne sont pas 

reconnues. Les communes sont-elles en contact 

avec les églises évangéliques actives sur leur 

territoire ? 
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De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Een circulaire zou een goede oplossing zijn.  

 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Zo weten 

die kerken meteen ook dat ze niet zomaar hun zin 

kunnen doen en dat de overheid een oogje in het 

zeil houdt. 

 

 

- Het incident is gesloten. 

 

  

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Nous pourrions envisager l'envoi 

d'une circulaire.  

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Ces églises sauront ainsi qu'elles 

ne peuvent pas faire ce que bon leur semble et 

que les pouvoirs publics restent vigilants.  

 

 

- L'incident est clos.  

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

BRIGITTE GROUWELS 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

EN AAN MEVROUW CÉCILE 

JODOGNE, STAATSSECRETARIS VAN 

HET BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK 

GEWEST, BELAST MET 

BUITENLANDSE HANDEL EN 

BRANDBESTRIJDING EN DRINGENDE 

MEDISCHE HULP, 

 

betreffende "de hervorming van de Civiele 

Bescherming en de gevolgen ervan voor 

Brussel". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Minister-president Rudi 

Vervoort zal de mondelinge vraag beantwoorden. 

 

Mevrouw Grouwels heeft het woord.  

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- Via de 

pers vernamen we dat de federale minister van 

Binnenlandse Zaken Jambon een hervorming van 

de civiele bescherming plant. Die dienst biedt hulp 

QUESTION ORALE DE MME BRIGITTE 

GROUWELS  

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

ET À MME CÉCILE JODOGNE, 

SECRÉTAIRE D'ÉTAT À LA RÉGION 

DE BRUXELLES-CAPITALE, 

CHARGÉE DU COMMERCE 

EXTÉRIEUR ET DE LA LUTTE 

CONTRE L'INCENDIE ET L'AIDE 

MÉDICALE URGENTE, 

 

concernant "la réforme de la protection 

civile et ses conséquences pour Bruxelles". 

 

 

 

Mme la présidente.- Le ministre-président Rudi 

Vervoort répondra à la question orale. 

 

La parole est à Mme Grouwels. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Nous avons appris par la presse 

que le ministre fédéral de l'Intérieur, M. Jambon, 

envisage de réformer la protection civile. Le 
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aan de bevolking bij kleine en grote rampen.  

 

Minister Jambon wil in de nabije toekomst maar 

liefst vier van de zes bestaande kazernes sluiten. 

Enkel de kazernes van Brasschaat, wat niet 

toevallig de gemeente is waar minister Jambon 

woont, en van Crisnée, in de provincie Luik, 

zouden openblijven. 

 

Brussel wordt nu bediend door de kazerne van 

Liedekerke. Die kazerne wordt eveneens met 

sluiting bedreigd, waardoor de civiele bescherming 

voor interventies in Brussel voortaan vanuit 

Brasschaat of Crisnée moet uitrukken. Ik heb het 

even opgezocht: Brasschaat en Crisnée liggen op 

respectievelijk 65 en 85 kilometer afstand van 

Brussel. Ter vergelijking: Liedekerke ligt op 

amper 20 kilometer van Brussel. 

 

Het is niet duidelijk wat de hervorming van de 

civiele bescherming precies inhoudt, maar ik denk 

dat ze nadelige gevolgen heeft voor de veiligheid 

van de Brusselaars. De snelheid waarmee een 

interventie wordt uitgevoerd, is immers belangrijk 

voor het functioneren van de civiele bescherming. 

De dienst streefde er in het verleden naar om 

binnen het halfuur vanuit Liedekerke in Brussel te 

staan. Na de geplande hervorming lijkt deze timing 

me onhaalbaar, gezien de grote afstanden en de 

gebruikelijke verkeersdrukte rond Brussel en 

Antwerpen. 

 

Ik maak me dan ook zorgen over deze hervorming 

en vind trouwens dat de civiele bescherming ook 

een afdeling in Brussel moet hebben. Toen ik als 

minister bevoegd was voor de Haven van Brussel, 

hebben we een rampenoefening in het Vergotedok 

gehouden. Toen bleek dat de civiele bescherming 

van Liedekerke er wel heel erg lang over deed om 

ter plaatse te komen. Sindsdien is het probleem 

jammer genoeg nog actueler geworden door de 

terreurdreiging.  

 

Hebt u in de voorbije maanden contact gehad met 

federaal minister Jambon over de geplande 

hervorming van de civiele bescherming en de 

gevolgen voor Brussel? Zo ja, wat leverde het 

overleg op? 

 

Hebt u tijdens deze regeerperiode bij minister 

Jambon gepleit voor een hulppost van de civiele 

bescherming in Brussel? 

 

ministre veut fermer, dans un futur proche, pas 

moins de quatre casernes sur six. Seules les 

casernes de Brasschaat et de Crisnée seraient 

maintenues. 

 

Bruxelles est actuellement desservie par la 

caserne de Liedekerke, qui est également 

menacée de fermeture. Brasschaat et Crisnée se 

situent à respectivement 65 et 85 kilomètres de 

Bruxelles, contre à peine 20 kilomètres pour 

Liedekerke. Or, la vitesse d'intervention est 

importante pour le bon fonctionnement de la 

protection civile. 

 

Je m'inquiète dès lors de cette réforme et j'estime 

que la protection civile doit aussi disposer d'un 

poste à Bruxelles. Lorsque j'étais ministre en 

charge du Port de Bruxelles, nous avions 

organisé un exercice catastrophe au bassin 

Vergote. Il était alors apparu que la protection 

civile de Liedekerke avait déjà mis énormément 

de temps pour arriver sur place.  

 

Avez-vous été en contact avec M. Jambon au 

cours de ces derniers mois concernant la réforme 

prévue de la protection civile et ses conséquences 

pour Bruxelles ? Si oui, qu'a livré cette 

concertation ? 

 

Avez-vous plaidé auprès du ministre en faveur de 

la création d'un poste de secours de la protection 

civile à Bruxelles ? 
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Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord.  

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- De 

hervorming van de civiele bescherming is een 

strikt federale bevoegdheid. Daarom werden noch 

de hoge ambtenaar van de Brusselse agglomeratie, 

noch ikzelf geraadpleegd. We twijfelen er niet aan 

dat de federale minister van Binnenlandse Zaken 

alles in het werk stelt om te garanderen dat de 

Brusselaars en de hele Belgische bevolking de 

ondersteuning en veiligheid krijgen die ze 

verdienen. 

 

Meer weet ik niet over de evolutie van dit dossier, 

maar ik zal minister Jambon om een stand van 

zaken vragen. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- De 

civiele bescherming maakt dus geen integraal deel 

uit van het veiligheidsplan voor Brussel? 

 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- Dat 

klopt. 

 

Mevrouw Brigitte Grouwels (CD&V).- U 

begrijpt wellicht dat mij dat verbaast. 

 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president.- 

Jazeker, maar wij werden niet geraadpleegd over 

deze hervorming. 

 

 

- Het incident is gesloten. 

 

 

 

  

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort.  

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- La réforme de la protection civile 

est une compétence strictement fédérale. Ni le 

haut fonctionnaire de l'agglomération 

bruxelloise, ni moi-même, n'avons été consultés. 

Nous ne doutons pas que le ministre fédéral de 

l'Intérieur met tout en œuvre pour garantir aux 

Bruxellois l'aide et la sécurité qu'ils méritent. 

 

Je n'en sais pas plus sur l'évolution de ce dossier, 

mais je demanderai à M. Jambon un état des 

lieux. 

 

 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- La protection civile ne fait donc 

pas partie intégrante du plan de sécurité pour 

Bruxelles ? 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- En effet. 

 

Mme Brigitte Grouwels (CD&V) (en 

néerlandais).- Vous comprendrez que cela 

m'étonne. 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président (en 

néerlandais).- Oui, mais nous n'avons pas été 

consultés au sujet de cette réforme. 

 

 

- L'incident est clos. 

 

 

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

DOMINIQUE DUFOURNY  

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

QUESTION ORALE DE MME DOMINIQUE 

DUFOURNY 

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 
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PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "de evolutie van de 

Gewestelijke School voor Openbaar 

Bestuur". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Op verzoek van de 

indiener, die verontschuldigd is, wordt de 

mondelinge vraag ingetrokken en in een 

schriftelijke vraag omgezet. 

 

  

 

 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "l'évolution de l'École 

régionale d'Administration publique". 

 

 

 

Mme la présidente.- À la demande de l'auteure, 

excusée, la question orale est retirée et 

transformée en question écrite. 

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER JEF 

VAN DAMME 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "het Gewestelijk 

Rampenfonds". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Op verzoek van de 

indiener, die verontschuldigd is, en met 

instemming van de minister-president, wordt de 

mondelinge vraag naar een volgende vergadering 

verschoven. 

 

 

 

 

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

ANNEMIE MAES 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

QUESTION ORALE DE M. JEF VAN 

DAMME  

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "le Fonds régional des 

calamités". 

 

 

Mme la présidente.- À la demande de l’auteur, 

excusé, et avec l’accord du ministre-président, la 

question orale est reportée à une prochaine 

réunion.  

 

 

 

 

 

QUESTION ORALE DE MME ANNEMIE 

MAES 

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 
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TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "het respecteren van de Nieuwe 

Gemeentewet door de gemeentebesturen". 

 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Op verzoek van de 

indiener, die verontschuldigd is, en met 

instemming van de minister-president, wordt de 

mondelinge vraag naar een volgende vergadering 

verschoven. 

 

  

 

 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "le respect de la Nouvelle loi 

communale par les administrations 

communales". 

 

 

Mme la présidente.- À la demande de l’auteure, 

excusée, et avec l’accord du ministre-président, la 

question orale est reportée à une prochaine 

réunion. 

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

FATOUMATA SIDIBÉ 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "de stand van zaken inzake de 

erkenning van de moskeeën in Brussel". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Sidibé heeft 

het woord. 

 

Mevrouw Fatoumata Sidibé (DéFI) (in het 

Frans).- Eind 2016 had ik weet van 80 Brusselse 

moskeeën, waarvan er veertien, toch vrij weinig, 

erkend waren. 

 

U verklaarde destijds dat tien dossiers op advies 

van de minister van Justitie wachtten. Volgens het 

kabinet van de minister van Justitie liet het advies 

QUESTION ORALE DE MME 

FATOUMATA SIDIBÉ  

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "l'état des lieux de la 

reconnaissance des mosquées à Bruxelles". 

 

 

Mme la présidente.- La parole est à Mme Sidibé. 

 

 

Mme Fatoumata Sidibé (DéFI).- Lors de ma 

dernière question écrite en 2016, je vous 

interrogeais sur le nombre de mosquées à 

Bruxelles. Les chiffres alors en ma possession 

faisaient état de 80 mosquées bruxelloises dont 

quatorze reconnues, soit à peine une sur six. Des 

dossiers de demandes de reconnaissance étaient 

dans l'attente d'un avis du service public fédéral 
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om begrotingsredenen op zich wachten. Het 

salaris van imams van een erkende moskee valt 

immers ten laste van de federale overheid. Dat 

neemt niet weg dat de minister van Justitie zei dat 

hij de nodige middelen had gekregen om tegen 

2019 advies te geven over 80 moskeeën op het 

Belgische grondgebied. 

 

Ook al zijn moskeeën niet gewestelijk erkend, ze 

genieten lokale subsidies. Sommige worden met 

buitenlands geld of door gelovigen gefinancierd. 

Een heleboel niet-erkende moskeeën werkt onder 

het statuut van vereniging zonder winstoogmerk 

(vzw). 

 

Een tiental jaar geleden luidde ik de alarmklok 

wegens de opkomst van de zogenaamde garage-

imams: zelfverklaarde religieuze leiders die 

zoekende jongeren een religieuze identiteit willen 

geven. Sommigen onder hen menen zo echt tegen 

de chaos te strijden, maar velen prediken 

obscurantisme en seksisme. Vandaar dat het 

aantal moskeeën dat geen banden heeft met de 

meer liberale traditie, zienderogen groeit.  

 

Erkende moskeeën worden onderworpen aan een 

onderzoek en kunnen subsidies krijgen. Erkenning 

betekent controle. In deze tijden van discussies 

over extremisme en radicalisering moeten we 

waakzaam blijven voor onnatuurlijke banden met 

bepaalde landen die een rol spelen in de toename 

van het integrisme. 

 

We moeten ons afvragen of het wel kan dat 

regimes die het Europese Verdrag van de rechten 

van de mens niet respecteren, moskeeën 

financieren, ook al zijn er talloze andere wegen die 

naar radicalisering leiden.  

 

Na de aanslagen in Brussel keurde de federale 

regering een achttienpuntenplan goed. Het 

voorziet onder andere in de uitsluiting van 

haatpredikers en de ontmanteling van niet-erkende 

gebedsplaatsen die oproepen tot de jihad.  

 

Ik heb vernomen dat er een voorontwerp van 

ordonnantie in de maak is over de modernisering 

van de godsdienstwetgeving. De precieze 

voorwaarden voor de erkenning van een 

gebedshuis zullen daarin worden vastgelegd.  

 

U refereerde ook aan de invoering van een 

verplichte registratie, los van de erkenning, van 

(SPF) Justice. Il y a donc très peu de mosquées 

reconnues à Bruxelles.  

 

Vous m'avez, par ailleurs, communiqué qu'aucune 

demande de reconnaissance d'une communauté 

cultuelle locale islamique n'avait fait l'objet d'un 

arrêté du gouvernement de refus de 

reconnaissance.  

 

En outre, vous déclariez que dix dossiers 

attendaient l'avis du ministre de la Justice, avis 

d'ailleurs non soumis à un délai légal. Le cabinet 

du ministre de la Justice justifiait la longueur du 

délai par des considérations budgétaires. En effet, 

le traitement des imams d'une mosquée reconnue 

incombe à l'autorité fédérale. Néanmoins, le 

ministre de la Justice avait annoncé avoir obtenu 

les budgets nécessaires pour pouvoir donner un 

avis quant à 80 mosquées sur le territoire belge 

d'ici 2019.  

 

Malgré l'absence de reconnaissance régionale, des 

mosquées bénéficient de subsides locaux. 

Certaines sont financées par l'étranger ou par 

leurs fidèles. De nombreuses mosquées non 

reconnues fonctionnent sous un statut 

d’association sans but lucratif (asbl).  

 

Il y a une dizaine d'années, j'alertais sur le 

phénomène spécifique des imams des caves, de 

ces chefs religieux autoproclamés se donnant 

comme mission de rendre aux jeunes en quête de 

repères une identité religieuse. Si certains pensent 

sincèrement lutter ainsi contre le chaos, beaucoup 

de ces prédicateurs témoignent d'une intolérance 

fondamentale en prêchant l'obscurantisme et le 

sexisme. D'où la multiplication de mosquées 

ayant peu de rapport avec l'humanisme 

musulman, avec les Lumières, avec ses traditions 

les plus libérales. Cette multiplication se fait de 

manière insidieuse, anarchique et sans aucun 

contrôle.  

 

Au contraire des mosquées non reconnues, les 

mosquées reconnues sont soumises à une enquête 

des autorités belges et peuvent bénéficier de 

subsides. Et qui dit reconnaissance, dit contrôle. 

En ces temps de débats autour de l'extrémisme et 

la radicalisation, il faut être vigilant aux alliances 

contre nature avec certains pays dont le 

financement est un facteur de la montée de 

l'intégrisme dans le monde.  
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alle gebedshuizen. 

 

Komt er schot in de erkenning van Brusselse 

moskeeën? Hoeveel zijn er intussen erkend en 

hoeveel wachten er nog op erkenning? Zijn er 

erkenningsaanvragen afgewezen? Waarom? 

 

Loopt het Brussels Gewest achter- of voorop ten 

opzichte van het Waals en het Vlaams Gewest? Is 

er overleg met de gemeenten?  

 

Hoe zit het met het ontwerp van ordonnantie dat 

de godsdienstwetgeving moet hervormen? Omvat 

de hervorming strengere erkenningsvoorwaarden? 

Wanneer mogen we ze verwachten?  

 

Hoe zit het met de informatiestroom uit de 

moskeeën? Wordt er samengewerkt met de 

Moslimexecutieve?  

 

  

Il convient de s'interroger sur le mode de 

financement des mosquées par des régimes qui ne 

respectent pas la Convention européenne des 

droits de l'homme et distillent des prêches à 

l'opposé de nos valeurs démocratiques, même si 

les voies qui mènent à la radicalisation sont 

nombreuses et existent aussi à l'extérieur des 

mosquées, dans la rue, sur les réseaux sociaux, 

etc.  

 

Après les attentats de Bruxelles, le gouvernement 

fédéral a adopté un plan en dix-huit points. Il 

prévoit, entre autres, l'exclusion des prêcheurs de 

haine et le démantèlement des lieux de culte non 

reconnus qui appellent au djihad. Le contrôle des 

mosquées par la police locale se voit donc 

encouragé.  

 

Enfin, il m'a été rapporté qu'un avant-projet 

d'ordonnance relatif à la modernisation de la 

législation cultuelle était en cours d'élaboration. Il 

devrait préciser les conditions de reconnaissance 

des établissements cultuels locaux et prévoit des 

éléments analogues à ceux mis en œuvre en 

Flandre.  

 

Vous avez également fait référence à la mise en 

place d'un système d'enregistrement obligatoire, 

distinct de la reconnaissance, de tous les lieux de 

culte.  

 

Quel est l'état d'avancement des reconnaissances 

des mosquées à Bruxelles ? Combien d'entre elles 

sont-elles reconnues, et combien en attente de 

reconnaissance ?  

 

Des reconnaissances ont-elles été refusées ? Dans 

l'affirmative, pourquoi ?  

 

En la matière, notre Région est-elle en retard ou 

en avance par rapport aux Régions wallonne et 

flamande et quelles sont les concertations avec les 

communes ?  

 

Qu'en est-il du projet d'ordonnance visant à 

réformer la législation relative aux cultes ? Le 

renforcement des conditions d'agrément est-il 

prévu dans la future réforme ? Disposez-vous 

d'informations sur le calendrier de cette dernière ? 

 

Qu'en est-il de l'information auprès des 

mosquées ? Quelles sont les collaborations avec 

l'Exécutif des musulmans de Belgique ? 
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Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president (in 

het Frans).- Tot nu toe zijn er in Brussel veertien 

moskeeën erkend. Ik heb die lijst al meermaals aan 

het parlement bezorgd, onder meer bij de 

bespreking van de begroting 2017.  

 

De minister van Justitie heeft me eind december 

2016 vijf gunstige adviezen afgegeven. Dat 

betekent dat er wellicht tegen de zomer vijf nieuwe 

moskeeën erkend zullen worden, wat het totaal op 

negentien brengt.  

 

Dat aantal blijft alsnog te laag. Nochtans hebben 

we een aantal maatregelen getroffen. Zo hebben 

we opleidingen over de erkenningsprocedure 

verstrekt aan de moskeeverantwoordelijken, een 

informatiebrochure opgesteld en contact 

opgenomen met de Moslimexecutieve. Bovendien 

bieden we moskeeën hulp aan bij het opstellen van 

het aanvraagdossier.  

 

We kunnen moskeeën evenwel niet verplichten om 

een erkenning aan te vragen, we kunnen er hen 

daartoe alleen maar aanzetten. Dat maakt nu 

eenmaal deel uit van de godsdienstvrijheid.  

 

Overeenkomstig de ordonnantie van 23 juni 2006 

moet de regering het advies inwinnen van de 

gemeente waar de moskee zich wil vestigen. Als er 

een aanvraag wordt ingediend, brengen wij alle 

betrokkenen samen om een zo volledig mogelijk 

dossier op te stellen en te vermijden dat er tijdens 

het onderzoek van het dossier stedenbouwkundige 

of mobiliteitsproblemen opduiken.  

 

In het licht van de geplande hervorming van de 

Brusselse regelgeving over de erediensten heeft 

mijn kabinet van de administratie onlangs een 

voorontwerp van ordonnantie ontvangen. Daarin 

worden wijzigingen van de erkennings-

voorwaarden voorgesteld, maar ik kan daarover 

vandaag niet uitweiden zolang de regering de tekst 

niet in eerste lezing heeft goedgekeurd.  

 

De informatie aan de moskeeën wordt verzekerd 

via opleidingen en brochures. 

 

We hebben regelmatig contact met de Moslim-

executieve. Die contacten zijn constructief. De 

executieve steunt onze inspanningen om het aantal 

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort. 

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président.- 

Quatorze mosquées sont à ce jour reconnues en 

Région de Bruxelles-Capitale. Je peux joindre 

leur liste au rapport si vous le souhaitez. Elle a 

déjà été communiquée à de nombreuses reprises 

au parlement, la dernière fois lors de l’examen du 

budget 2017. 

 

Le ministre de la Justice m’a transmis, à la fin du 

mois de décembre 2016, cinq avis favorables 

attendus de longue date, de sorte que je puis vous 

annoncer que cinq nouvelles mosquées seront 

reconnues, normalement avant l’été. Le nombre 

de mosquées reconnues, à savoir bientôt dix-neuf, 

reste insuffisant, malgré diverses initiatives 

régionales : 

 

- des formations ont été données à plusieurs 

reprises aux gestionnaires de mosquées afin de 

leur expliquer les tenants et aboutissants de la 

reconnaissance ; 

 

- une brochure explicative a été rédigée ; 

 

- des contacts sont établis avec l’exécutif afin de 

favoriser les reconnaissances ;  

 

- un appui est accordé aux mosquées pour 

compléter les dossiers de demande de 

reconnaissance incomplets, etc. 

 

Cela dit, nous ne pouvons pas obliger les 

mosquées à demander leur reconnaissance. Nous 

pouvons prendre toutes les mesures pour les 

inciter à le faire, mais nous devons respecter le 

principe de la liberté de culte.  

 

L’ordonnance du 23 juin 2006 relative à 

l’organisation et au fonctionnement du culte 

islamique prévoit que le gouvernement doit 

solliciter l’avis de la commune d’implantation de 

la mosquée qui demande sa reconnaissance. 

Quand une demande est faite, nous organisons 

une coordination entre les différents acteurs pour 

faciliter l'élaboration d'un dossier le plus complet 

possible, pour ne pas tomber en cours 

d'instruction sur des problèmes d'urbanisme ou de 

mobilité.  

 

Concernant le projet de réforme de la législation 
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erkenningsaanvragen te vergroten.  

 

  

bruxelloise relative aux cultes, un avant-projet 

d’ordonnance a récemment été communiqué à 

mon cabinet par mon administration. Nous allons 

à présent effectuer les dernières démarches de 

relecture avant un premier passage au 

gouvernement. Des modifications des conditions 

de reconnaissance sont en effet prévues, mais je 

ne peux donner plus d'informations tant que le 

gouvernement n'a pas approuvé le texte en 

première lecture. Nous n'en sommes qu'au stade 

des intentions, et je ne peux préjuger de ce que 

sera l'accord.  

 

Quant à l’information auprès des mosquées, je 

vous renvoie à ce que j’exposais plus tôt au sujet 

des formations et des brochures.  

 

J’ajoute, pour conclure, que les contacts avec 

l’Exécutif des musulmans de Belgique sont 

fréquents et constructifs et qu'il soutient 

pleinement les démarches régionales visant à 

susciter davantage de demandes de 

reconnaissance.  

 

Mevrouw de voorzitter.- Mevrouw Sidibé heeft 

het woord. 

 

Mevrouw Fatoumata Sidibé (DéFI) (in het 

Frans).- Dat is als antwoord toch wat summier. 

Ook al staat er nu een voorontwerp van 

ordonnantie op stapel, de vraag blijft wanneer een 

en ander rond zal zijn en hoe die ordonnantie er 

zal uitzien.  

 

Vijf van de negen moskeeën mogen dan wel erkend 

zijn, heel wat gebedsplaatsen willen om diverse 

redenen helemaal niet erkend worden. Gelovigen 

kunnen bijvoorbeeld ook in bepaalde vzw's gaan 

bidden. 

 

Volgens de Raad van State zijn er 350 moskeeën in 

België. Het is belangrijk dat moskeeën erkend 

worden in het kader van de strijd tegen het 

radicalisme. Maar dat is geen wondermiddel, want 

ook andere plaatsen en de sociale media kunnen 

een radicaliserend effect hebben. Zelfs de Grote 

Moskee in Brussel ontsnapt aan elke officiële 

controle. 

 

(Opmerkingen van de heer Ahidar) 

 

Het maakt niet uit of de 350 moskeeën veel of 

weinig moslims in België vertegenwoordigen. Er 

Mme la présidente.- La parole est à Mme Sidibé. 

 

 

Mme Fatoumata Sidibé (DéFI).- Voilà une 

réponse un peu trop brève. Même si de nombreux 

éléments sont en chantier dans le cadre de l'avant-

projet d'ordonnance en cours de lecture, on se 

demande quand il aboutira ce qu'il impliquera 

plus concrètement.  

 

En ce qui concerne les mosquées qui ont reçu un 

avis favorable, cinq sur neuf, ce n'est déjà pas 

mal. Il n'en reste pas moins que certains lieux de 

culte ne veulent pas cette reconnaissance pour 

diverses raisons. Il y a aussi toutes les asbl qui 

permettent aux fidèles de se réunir pour prier.  

 

Dans l'édition de ce 6 juin du journal Vers 

l'avenir, on peut lire que le Conseil d'État estime à 

350 le nombre de mosquées en Belgique. Même 

si l'on sait que les mosquées ne sont pas les seuls 

lieux où se construit le radicalisme - il y a 

également les réseaux sociaux et d'autres 

endroits -, leur reconnaissance est très importante 

pour tenter de l'endiguer, même si ce n'est pas la 

panacée. On sait d'ailleurs que la Grande mosquée 

de Bruxelles échappe aujourd'hui à tout contrôle 

officiel.  
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zijn er slechts 80 van erkend: 14 in het Brusselse 

Gewest, 39 in Wallonië en de rest in Vlaanderen. 

Zonder voor controverse te willen zorgen, merk ik 

op dat er buiten de bestaande moskeeën 

verenigingen bestaan die geen erkenning 

nastreven.  

 

  

(Remarques de M. Ahidar) 

 

Peu me chaut si 350 mosquées représentent peu 

ou beaucoup au regard de la nombreuse 

communauté musulmane du pays, je souligne 

simplement les chiffres de l'article de Vers 

l'avenir : sur 350 mosquées belges, 80 sont 

reconnues : 14 en Région bruxelloise, 39 en 

Wallonie et le reste en Flandre. Je ne souhaite pas 

faire de polémique. Je relève seulement qu'il y a 

d'autres associations que des mosquées qui 

existent et qui ne souhaitent pas être reconnues.  

 

  

Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president (in 

het Frans).- U mag de wetgeving betreffende de 

godsdiensten en de bestrijding van radicalisme 

niet op één hoop gooien. De erkenningsprocedure 

is geen verplichting. Ik hoop zoals u dat zoveel 

mogelijk moskeeën een erkenning aanvragen, 

maar racisme of radicalisme hebben daar in mijn 

ogen weinig mee te maken.  

 

De radicalisering neemt wereldwijd toe. Ze houdt 

echter geen verband met het al dan niet erkennen 

van geloofshuizen. We mogen cultus en cultuur 

niet met elkaar verwarren. De wet verbiedt 

overheden om ook maar de minste controle op de 

godsdienstbeleving uit te oefenen.  

 

Gespecialiseerde politiediensten moeten eventuele 

ontsporingen aanpakken. Door de erkennings-

voorwaarden voor moskeeën aan te passen, zullen 

we het radicalisme zeker de wereld niet uit helpen. 

 

(Opmerkingen van de heer Courtois) 

 

  

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort.  

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président.- 

Précisons que la législation sur les cultes n'a pas 

pour vocation de lutter contre le radicalisme. Je 

ne voudrais pas que l'on fasse l'amalgame. Le 

processus de reconnaissance n'est pas obligatoire. 

Comme vous, je souhaite que le plus grand 

nombre de mosquées y souscrivent, mais je 

n'établis aucun lien avec le radicalisme ou le 

terrorisme. 

 

Comme nous l'avons relevé lors du débat sur les 

églises évangéliques, nous assistons à une 

radicalisation globale. Toutefois, cela n'a rien à 

voir avec les reconnaissances de fabriques, où 

nous ne mêlons aucunement le cultuel et le 

culturel. La législation ne permet pas d'exercer le 

moindre contrôle sur le volet cultuel. 

 

Les éventuels dérapages doivent être traités par 

les services spécialisés de la police. Ce n'est pas 

par la reconnaissance des mosquées que nous 

réglerons la question du radicalisme. Certains font 

croire qu'une modification des conditions de 

reconnaissance participe à la lutte contre le 

terrorisme. Cela n'a aucun sens. 

 

(Remarques de M. Courtois) 

 

Mevrouw Fatoumata Sidibé (DéFI) (in het 

Frans).- Dat zal ik niet tegenspreken. Via de 

subsidies oefent een overheid echter wel controle 

uit op de financiële transparantie van een moskee. 

 

 

 

 

Mme Fatoumata Sidibé (DéFI).- Je ne dis pas le 

contraire. C'est d'ailleurs pour cela que je parle 

d'incitation.  

 

Mais ce qui est intéressant, c'est que la subvention 

permet le contrôle budgétaire et donc la 

transparence du financement de la mosquée.  
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De heer Rudi Vervoort, minister-president (in 

het Frans).- Ik heb een zekere ervaring met 

kerkfabrieken en ik kan u verzekeren dat het geld 

daar naar overal en nergens vloeit. Met 

radicalisering heeft dat echter niets te maken. 

Bovendien ontvangt een parochie ook vaak geld uit 

andere bronnen dan de kerkfabriek. Die 

financiering ontsnapt aan elke controle van de 

overheid, zeker als het geld uit het buitenland 

komt.  

 

De Brusselse regering wil aanmoedigen en 

steunen, maar wel binnen de grenzen van de 

neutraliteit waartoe de wet ons verplicht.  

 

  

M. Rudi Vervoort, ministre-président.- J'ai une 

certaine expérience du contrôle des fabriques 

d'église. Je pourrais vous faire la démonstration 

des flux financiers qui vont dans tous les sens, y 

compris dans ces lieux qui ne sont pas, a priori, de 

radicalisation. Le contrôle a ses limites, parce 

qu'il y a toujours des associations des amis de la 

paroisse et autres qui aident à financer l'église 

également... Or, le contrôle que nous exerçons 

porte uniquement sur la fabrique d'église, qui n'est 

qu'une des sources de financement de ces 

structures. C'est d'ailleurs pour cela qu'on plaide 

pour une mutualisation des fabriques sur le 

territoire communal : certaines nagent dans le fric, 

tandis que d'autres sont exsangues et finalement, 

au lieu qu'elles soient solidaires, ce sont les 

pouvoirs publics qui doivent intervenir.  

 

Donc, surtout, pas d'angélisme quant à cette 

question !  

 

Vous faites allusion aux financements de 

l'étranger, qui relèvent d'une autre législation. Il 

ne faut pas croire que ce contrôle réglera toute 

une série de problèmes.  

 

Nous visons à encourager, à soutenir, mais avec la 

neutralité qui s'impose à nous.  

 

Mevrouw Fatoumata Sidibé (DéFI) (in het 

Frans).- Daarmee ben ik het eens, maar als er 

veertien moskeeën op erkenning wachten, is er 

toch een duidelijke vraag waaraan het gewest 

tegemoet moet komen.  

 

 

- Het incident is gesloten. 

 

  

 

 

Mme Fatoumata Sidibé (DéFI).- Tout à fait, 

mais si quatorze mosquées sont en attente de 

reconnaissance, cela veut dire que la demande est 

réelle et qu'elle doit être rencontrée, quelles que 

soient les motivations avancées.  

 

 

- L'incident est clos. 

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER 

ALAIN COURTOIS 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

QUESTION ORALE DE M. ALAIN 

COURTOIS  

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 
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OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "de mogelijkheid voor de 

leiders van de erediensten in Brussel om de 

eed af te leggen voor de burgemeester". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- De heer Courtois heeft 

het woord. 

 

De heer Alain Courtois (MR) (in het Frans).- Het 

Waals Gewest heeft de wetgeving op de ere-

diensten gewijzigd om uitwassen te voorkomen en 

om te garanderen dat de fundamentele waarden 

van onze maatschappij en de scheiding van kerk en 

staat worden gerespecteerd.  

 

Is het Brussels Gewest van plan het Waalse 

voorbeeld te volgen? Gaat u zorgen voor een beter 

overleg over de erkenning van gebedsplaatsen in 

de Brusselse gemeenten? Wilt u de vertegenwoor-

digers van de belangrijkste godsdiensten 

verplichten zich schriftelijk te engageren om onze 

grondwet, wetten en gewoonten te respecteren in 

de gemeenten waarin zij actief zijn?  

 

  

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "la possibilité pour les 

responsables des cultes à Bruxelles de 

prêter serment devant le bourgmestre". 

 

 

Mme la présidente.- La parole est à M. Courtois. 

 

 

M. Alain Courtois (MR).- Ma question vise 

l'ensemble des cultes. 

 

La Région wallonne a modifié sa législation sur 

les cultes. Son objectif est d'éviter les dérives et 

de garantir la reconnaissance des valeurs 

fondamentales qui fondent notre vie en société 

ainsi que le respect de la laïcité. 

 

La Région bruxelloise envisage-t-elle de s'inspirer 

de la législation adoptée en Région wallonne ? 

 

Comptez-vous organiser une meilleure 

concertation sur la reconnaissance des lieux de 

culte dans les communes bruxelloises ? 

 

Envisagez-vous d'obliger les représentants des 

principaux cultes à s'engager, par écrit, à respecter 

notre Constitution, nos lois et nos usages dans les 

communes où ils exercent leurs activités ? 

 

  

Mevrouw de voorzitter.- De heer Vervoort heeft 

het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president (in 

het Frans).- Ik kan moeilijk in naam van de 

regering spreken over een zaak waarover nog geen 

beslissing genomen is. Er werd aan Brussel 

Plaatselijke Besturen (BPB) gevraagd om een 

voorontwerp van ordonnantie op te stellen waarin 

de elementen vervat zitten waarover de leden van 

de meerderheid willen debatteren. 

 

Wat de erkenningsprocedure betreft, moeten wij 

een aantal criteria aanpassen zodat de eisen en 

verwachtingen niet ontmoedigend werken, maar 

juist tot een erkenning leiden.  

 

De veiligheid primeert. Erediensten of godsdienst-

lessen mogen daarom enkel plaatsvinden in 

Mme la présidente.- La parole est à M. Vervoort.  

 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président.- Je n'ai 

pas le texte de ma réponse avec moi, mais je vais 

tenter de vous en fournir un condensé.  

 

Il m'est difficile de m'exprimer au nom du 

gouvernement sur une quelconque position, dans 

la mesure où la question n'est pas encore tranchée. 

On a demandé à Bruxelles Pouvoirs locaux (BPL) 

de rédiger un avant-projet d'ordonnance pour 

permettre une discussion qui englobe ces aspects 

sur lesquels je ne doute pas que des membres de 

la majorité voudront débattre.  

 

En ce qui concerne le processus de 

reconnaissance, nous devons, en effet, changer un 

certain nombre de critères exprimant des 
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aangepaste lokalen.  

 

Ik ben evenwel niet bevoegd voor wat er in de 

gebedsplaatsen gezegd wordt. Afhankelijk van het 

potentiële risico valt dit onder het toezicht van de 

diensten op het terrein, de politie of de 

Staatsveiligheid.  

 

De gevoeligheden in Wallonië en Vlaanderen 

verschillen van die in Brussel. Wallonië spreekt nu 

pas over zaken die vijftien of twintig jaar geleden 

al in Brussel aan de orde waren. 

 

Meer details zal ik in mijn schriftelijk antwoord 

bezorgen. 

 

  

demandes et des attentes proportionnées à 

l'objectif poursuivi, soit la reconnaissance. Nous 

visons donc de mieux cadrer le processus de 

reconnaissance, sans décourager les gens.  

 

Il s'agit de mieux gérer les questions liées à la 

sécurité. En effet, une mosquée ou une église 

évangélique dans une sous-cave n'est pas 

admissible car cela met la vie des fidèles en 

danger. Le fait d'amener des enfants dans des 

locaux non adaptés pour leur donner des cours 

n'est pas davantage admissible. Pour moi, la 

sécurité prime et ce genre de situations 

constituent la ligne rouge à ne pas franchir.  

 

En revanche, les propos qui se tiennent dans les 

lieux de culte ne relèvent pas de ma compétence, 

mais de celle des services de terrain, de la police 

ou de la Sûreté de l'État, selon leur éventuel degré 

de dangerosité.  

 

En Wallonie et en Flandre, les sensibilités 

divergent de la nôtre sur ces questions. Les débats 

qui sont menés à l'échelon wallon sont ceux que 

nous avons menés il y a quinze ou vingt ans. Ils 

ne sont plus d'actualité chez nous.  

 

Je vous communiquerai ma réponse écrite pour 

plus de détails.  

 

  

Mevrouw de voorzitter.- De heer Courtois heeft 

het woord. 

 

De heer Alain Courtois (MR) (in het Frans).- Het 

gewest en de regering zijn de vraag dus aan het 

analyseren. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president (in 

het Frans).- Ik kan u al wel vertellen dat het 

voorontwerp van ordonnantie net als in Wallonië 

niet oplegt dat de verantwoordelijken van de 

erediensten een eed moeten afleggen.  

 

 

De heer Alain Courtois (MR) (in het Frans).- Nu 

moet er inderdaad een schriftelijk document 

ondertekend worden. 

 

Ik ga ervan uit dat de regering haar voorstellen zal 

toelichten.  

 

Wat de erkenningen betreft, vind ik net als u dat er 

Mme la présidente.- La parole est à M. Courtois.  

 

 

M. Alain Courtois (MR).- J'enregistre le fait que 

la Région et votre gouvernement sont en train 

d'analyser la question.  

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président.- Je peux 

tout de même déjà vous informer d'une intention : 

l'avant-projet d'ordonnance ne prévoit pas de 

serment pour les responsables des cultes. En effet, 

le concept même de serment a été abandonné en 

Wallonie.  

 

M. Alain Courtois (MR).- C'est exact, il s'agit 

désormais d'un document écrit, signé.  

 

Je suppose donc que le gouvernement viendra 

présenter ses propositions.  

 

En ce qui concerne la reconnaissance, je vous suis 

parfaitement. Je ne cesse de dire que la difficulté 
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teveel partijen betrokken zijn bij de erkennings-

procedure. Daarin zou een beter evenwicht 

gevonden moeten worden.  

 

(Opmerkingen van de heer Vervoort) 

 

Verder is men er op lokaal niveau van overtuigd 

dat het beter is om een structuur te erkennen dan 

de huidige toestand van clandestiniteit te bewaren.  

 

Dit is een complexe materie die ik aandachtig zal 

blijven volgen.  

 

 

 

 

- Het incident is gesloten. 

 

 

(De heer Alain Courtois, oudste lid in jaren, treedt 

als voorzitter op) 

 

 

 

 

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

JOËLLE MILQUET 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "de stand van zaken van de 

verwezenlijking van het videoplatform". 

 

 

De voorzitter.- Mevrouw Milquet heeft het woord. 

 

Mevrouw Joëlle Milquet (cdH) (in het Frans).- 

Er bestaat een project om het delen van de beelden 

van de meer dan 6.000 camera's van de zes 

politiezones, de MIVB, de Haven van Brussel en 

andere actoren te vergemakkelijken. Dat vraagt 

een technische aanpassing, maar ook het akkoord 

est qu'il y a trop de niveaux de pouvoir impliqués 

dans ce processus de reconnaissance : le local, le 

régional, la justice, le fédéral via le SPF Intérieur. 

Il faudrait essayer d'équilibrer tout cela.  

 

(Assentiment de M. Vervoort) 

 

Par ailleurs, un débat agite le niveau local : vaut-il 

mieux reconnaître une structure ou garder cette 

clandestinité ? On est tous d'accord pour préférer 

la reconnaissance sur la base de critères.  

 

Il s'agit d'une matière extrêmement complexe à 

laquelle je reste très attentif.  

 

 

- L'incident est clos. 

 

 

(M. Alain Courtois, doyen d'âge, prend place au 

fauteuil présidentiel) 

 

 

 

 

QUESTION ORALE DE MME JOËLLE 

MILQUET 

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "l'état d'avancement de la mise 

en place de la plate-forme vidéo". 

 

 

M. le président.- La parole est à Mme Milquet. 

 

Mme Joëlle Milquet (cdH).- Un projet vise à 

faciliter le partage des images des plus de 6.000 

caméras des six zones de police, de la Société de 

transport intercommunal bruxellois (STIB), du 

Port de Bruxelles et de différents autres acteurs. 

Pour ce faire, nous avons besoin d'une évolution 
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van alle partijen. 

 

Hoever staat de wettekst die nodig is om het 

project te voltooien? 

 

Welke struikelblokken hebben zich voorgedaan? 

Zijn er al protocolakkoorden bereikt? 

 

Zou het niet nuttig zijn om de gemeenten aan te 

moedigen om met een aankoopcentrale te werken, 

zodat iedereen dezelfde technologie gebruikt? 

 

  

technique mais aussi de l'accord de tous, ce qui 

n’est pas toujours simple. C'est toutefois 

fondamental en matière de politique de sécurité. 

 

Un texte législatif est nécessaire pour finaliser 

l'ensemble du projet. Où en est-on dans son 

élaboration ? 

 

Quels problèmes rencontriez-vous en termes de 

partage et d'accord de certains acteurs ? Des 

protocoles ont-ils déjà été engagés sur ce point ? 

 

Dans ce projet, ne conviendrait-il pas d'inciter 

plus largement encore les communes à s'engager 

dans une logique de centrale d'achats communs, 

pour n'avoir finalement qu'une seule technologie ? 

 

De voorzitter.- De heer Vervoort heeft het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president (in 

het Frans).- De wettekst over het videoplatform 

ligt momenteel op de regeringstafel. Het moet 

nadien ook voor advies aan de Brusselse 

Controlecommissie en de Raad van State worden 

voorgelegd. 

 

Elke partner zal verantwoordelijk blijven voor de 

verwerking van zijn eigen camerabeelden. De 

regels voor het delen van de beelden zijn 

vastgelegd in het voorontwerp en zullen verder 

worden uitgewerkt in bilaterale overeenkomsten 

met elke partner.  

 

Die overeenkomsten zullen ter goedkeuring aan de 

Brusselse Controlecommissie en de regering 

worden voorgelegd zodra het wettelijk kader is 

goedgekeurd. 

 

De camera's van de politiezones Zuid, Marlow en 

Brussel-West en van de Haven van Brussel zijn nu 

al aangesloten op het platform, maar de beelden 

worden nog niet uitgewisseld. 

 

Er is geen reden waarom de drie overige 

politiezones (Polbru, Montgomery en Polbruno) 

niet in het project zouden stappen zodra het 

materieel getest is en het crisiscentrum 

operationeel is.  

 

Op financieel vlak moedigt het gewest de 

harmonisering en modernisering van de bestaande 

camera's aan, evenals de invoering van slimme 

ANPR-camera's met automatische nummerplaat-

M. le président.- La parole est à M. Vervoort. 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président.- Nous 

vous remercions pour l’intérêt que vous portez à 

ce projet essentiel pour notre Région. 

 

Le texte législatif autorisant l’opérationnalisation 

de la plate-forme, dans le respect de la vie privée 

et des lois en vigueur, est actuellement soumis à 

discussion au sein du gouvernement. Cet avant-

projet doit également faire l’objet d’un avis de la 

Commission de contrôle bruxelloise et du Conseil 

d’État.  

 

Chaque partenaire de la plate-forme restera 

responsable du traitement des images des caméras 

dont il dispose sur son territoire. Les règles de 

partage des images entre partenaires sont définies 

dans l’avant-projet d’ordonnance et seront 

détaillées dans les conventions bipartites conclues 

avec chaque membre. 

 

Ces conventions seront soumises pour avis à la 

Commission de contrôle bruxelloise et pour 

approbation au gouvernement avant signature par 

les partenaires. Elles seront soumises à signature 

dès que le cadre légal aura été finalisé. 

 

Les partenaires attendent cette modification et la 

lecture des conventions pour s’inscrire dans le 

projet. Néanmoins, les caméras de trois zones de 

police (Midi, Marlow, Bruxelles-Ouest) et du Port 

de Bruxelles sont déjà techniquement intégrées 

dans la plate-forme, mais sans échange d’images 

à l’heure actuelle.  
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herkenning. Die camera's zijn onder meer nodig 

voor de uitvoering van het Gewestelijk Lucht-

Klimaat-Energieplan. Zo kunnen we via die 

camera's voertuigen opsporen die niet aan onze 

vervuilingsnormen voldoen.  

 

 

Lorsque le matériel aura démontré sa pertinence 

et que le centre de crise sera devenu opérationnel, 

les trois zones restantes (Polbru, Montgomery et 

Polbruno) pourront difficilement ne pas rejoindre 

le dispositif.  

 

Au niveau financier, la Région encourage la 

standardisation et la modernisation du parc de 

caméras des partenaires déjà intégrés, ainsi que la 

mise en œuvre de caméras intelligentes, dites 

ANPR (automatic number plate recognition, 

reconnaissance automatique de plaques). Ceci se 

traduira en pratique par la disponibilité de 

logiciels d’analyse d’images sur la plate-forme 

technique de vidéo-protection et le projet de 

déploiement de caméras de lecture automatique 

de plaques d’immatriculation sur la Région. 

 

Nous avons besoin de cela pour implémenter 

notre système dans le cadre du Plan air-climat-

énergie. Une série de mesures nécessitent, pour 

être opérationnelles, que nous ayons, sur le 

territoire de Bruxelles, des caméras intelligentes 

qui nous permettent de détecter les véhicules en 

contravention par rapport aux normes de 

pollution. En cela, nous avons aussi besoin du 

concours de l'ensemble des acteurs bruxellois et 

des zones de police. C'est plus qu'un message que 

j'envoie à ces dernières, c’est un encouragement 

vigoureux ! 

 

 

De voorzitter.- Mevrouw Milquet heeft het woord. 

 

Mevrouw Joëlle Milquet (cdH) (in het Frans).- 

We kijken vol ongeduld uit naar dit belangrijk 

project. 

 

 

- Het incident is gesloten. 

 

  

 

 

M. le président.- La parole est à Mme Milquet. 

 

Mme Joëlle Milquet (cdH).- C'est là un projet 

fondamental, qui doit arriver le plus vite possible. 

Nous attendons le texte avec impatience.  

 

 

- L'incident est clos. 

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

JOËLLE MILQUET 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

QUESTION ORALE DE MME JOËLLE 

MILQUET 

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 
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STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "het gewestelijk beleid inzake 

cybercriminaliteit". 

 

 

De voorzitter.- Mevrouw Milquet heeft het woord. 

 

Mevrouw Joëlle Milquet (cdH) (in het Frans).- 

Vandaag valt bijna 65% van de criminele feiten 

onder de noemer cybercriminaliteit. Er vinden 

voortdurend aanvallen plaats. In Brussel zijn 

vooral kmo's er het slachtoffer van.  

 

De federale regering startte op 14 mei een 

informatiecampagne en een reeks initiatieven voor 

kmo's. In het gewestelijk Globaal Veiligheids- en 

Preventieplan (GVPP) komt het onderwerp kort 

aan bod. 

 

Wat onderneemt het Brussels Gewest tegen 

cybercriminaliteit? Welke gewestelijke spelers 

moeten de maatregelen uit het GVPP uitvoeren? 

Zijn er naast de instelling van openbaar nut (ION) 

nog andere spelers? 

 

Hoe verloopt het contact met de federale regering 

in dit verband? 

 

Plant u bewustmakingscampagnes en opleidingen 

voor de betrokkenen? Veel kleine ondernemers zijn 

niet geïnformeerd of zijn zich niet bewust van het 

probleem. Zij hebben opleiding en begeleiding 

nodig om zich te beschermen. 

 

  

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "la politique régionale en 

matière de cybercriminalité". 

 

 

M. le président.- La parole est à Mme Milquet. 

 

Mme Joëlle Milquet (cdH).- Près de 65% des 

derniers cas de criminalité relèvent de la 

cybercriminalité. Les attaques sont constantes. 

Notamment nombre de petites et moyennes 

entreprises (PME) bruxelloises ont fait l'objet 

d'attaques avec pertes de données et demandes de 

rançon. 

 

Le 14 mai, le gouvernement fédéral a lancé une 

campagne d'information et une série d'initiatives à 

l'intention des PME. Quelques mots abordent le 

sujet dans le Plan global de sécurité et de 

prévention (PGSP).  

 

Quels sont les efforts entrepris par la Région en la 

matière ? Quels acteurs régionaux ont-ils été 

désignés pour appliquer les mesures contenues 

dans le PGSP ? Il y a évidemment notre 

organisme d'intérêt public (OIP), mais peut-être 

aussi d'autres acteurs. 

 

Quel est l'état des relations avec le niveau fédéral 

sur ce point ? 

 

Prévoit-on des campagnes non seulement de 

sensibilisation, mais surtout de formation des 

acteurs ? Un grand nombre de PME n'ont pas 

l'information et ne sont pas forcément conscientes 

du problème. De plus, elles ont besoin de 

formations et d'appuis pour pouvoir se protéger. 

 

De voorzitter.- De heer Vervoort heeft het woord. 

 

De heer Rudi Vervoort, minister-president (in 

het Frans).- De strijd tegen de cybercriminaliteit is 

een van de tien punten uit het Globaal Veiligheids- 

en Preventieplan (GVPP). 

 

Nadat de Brusselse regering het plan goedkeurde, 

kreeg een werkgroep de opdracht om de 

M. le président.- La parole est à M. Vervoort. 

 

M. Rudi Vervoort, ministre-président.- La lutte 

contre la cybercriminalité fait l’objet d’une des 

dix thématiques retenues dans le Plan global de 

sécurité et de prévention (PGSP). Cette nouvelle 

forme de criminalité retient toute l’attention de 

nos services.  
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maatregelen tegen cybercriminaliteit te volgen. 

Die groep is samengesteld uit vertegenwoordigers 

van de betrokken gewestelijke diensten. 

 

Ze vergaderde voor het eerst op 18 april in de 

lokalen van Brussel Preventie en Veiligheid (BPV), 

dat voor de follow-up instaat. Om te bepalen welke 

maatregelen voorrang moeten krijgen, overlegt de 

werkgroep met verscheidene partners. Ze zal de 

resultaten van dat eerste overleg aan de 

Gewestelijke Veiligheidsraad voorleggen. 

Ondertussen hebben de partners de maatregelen al 

een eerste keer geanalyseerd. Zij legden een aantal 

samenwerkingsvoorstellen voor aan hun 

contactpersonen bij BPV.  

 

Tegelijkertijd werkt BPV nauw samen met de 

Regional Computer Crime Unit (RCCU). Het is de 

bedoeling dat de RCCU op termijn het contactpunt 

wordt dat politiezones en partners ondersteunt bij 

de follow-up van cybercriminaliteit.  

 

Er gaat aandacht naar cybercriminaliteit in de 

opleidingen van de Gewestelijke en Inter-

communale Politieschool (GIP). Ook in de 

toekomstige school voor veiligheidsberoepen zal 

dat het geval zijn.  

 

Cybercriminaliteit overschrijdt ruimschoots de 

gewestgrenzen, maar dat neemt niet weg dat het 

een belangrijk punt is uit het GVPP.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

De voorzitter.- Mevrouw Milquet heeft het woord.  

 

Mevrouw Joëlle Milquet (cdH) (in het Frans).- 

Bijna dagelijks zijn er gevallen van 

cybercriminaliteit, Gelukkig beseft de Brusselse 

regering dat die de economische activiteit 

Après l’approbation du plan par le gouvernement 

bruxellois, un groupe de travail a été chargé 

d’assurer le suivi des mesures relatives à cette 

matière. Ce groupe est composé de représentants 

de différents services régionaux tels que le Centre 

d'informatique pour la Région bruxelloise 

(CIRB), la Société de transport intercommunal 

bruxellois (STIB), un représentant de chaque zone 

de police, le Regional Computer Crime Unit 

(RCCU) et le Parquet.  

 

Une première réunion s’est tenue le 18 avril dans 

les locaux de Bruxelles prévention et sécurité 

(BPS), qui en assure le suivi. La priorisation des 

mesures retenues y a fait l’objet d’une 

consultation des différents partenaires et les 

résultats de cette première concertation seront 

présentés au Conseil régional de sécurité lors de 

sa prochaine réunion. Entre-temps, les différents 

partenaires ont déjà effectué une première étude 

des mesures les concernant plus particulièrement, 

et sont revenus vers les référents de BPS chargés 

de cette matière avec des propositions de 

collaboration.  

 

D’autre part, BPS travaille étroitement avec la 

police judiciaire fédérale de Bruxelles, et plus 

particulièrement le RCCU, dans le cadre de la 

lutte contre la cybercriminalité. L’objectif, à 

terme, est de faire du RCCU une unité de 

référence en appui des zones de police et des 

partenaires pour le suivi des phénomènes de 

criminalité. 

 

Par ailleurs, la cybercriminalité fera l’objet d’une 

attention particulière dans le cadre des formations 

dispensées par l’École régionale et 

intercommunale de police (ERIP) et, à plus long 

terme, dans le cadre de l’École des métiers de la 

sécurité. 

 

Cela nous dépasse un petit peu, mais nous serons 

attentifs à ce que cela ne soit pas perdu de vue, 

puisque cela fait partie des priorités de notre plan 

régional de prévention et de sécurité. 

 

 

M. le président.- La parole est à Mme Milquet. 

 

Mme Joëlle Milquet (cdH).- Nous avons 

toujours considéré cela comme une sorte de 

problématique plus technique, mais elle devient 

vraiment quotidienne et mine la vie de l'activité 
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ondermijnen. 

 

 

- Het incident is gesloten.  

 

 

(Mevrouw Joëlle Milquet, voorzitter, treedt 

opnieuw als voorzitter op) 

 

 

 

 

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

LIESBET DHAENE 

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "de gebrekkige tweetaligheid 

van de Brusselse politie". 

 

 

De voorzitter.- Op verzoek van de indiener, die 

verontschuldigd is, en met instemming van de 

minister-president, wordt de mondelinge vraag 

naar een volgende vergadering verschoven. 

 

  

 

 

économique. Je vous remercie d'en être conscient. 

 

 

- L'incident est clos. 

 

 

(Mme Joëlle Milquet, présidente, reprend place 

au fauteuil présidentiel) 

 

 

 

 

QUESTION ORALE DE MME LIESBET 

DHAENE 

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "le manque de bilinguisme de 

la police bruxelloise". 

 

 

M. le président.- À la demande de l’auteure, 

excusée, et avec l’accord du ministre-président, la 

question orale est reportée à une prochaine 

réunion. 

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER 

GAËTAN VAN GOIDSENHOVEN  

 

AAN DE HEER RUDI VERVOORT, 

MINISTER-PRESIDENT VAN DE 

BRUSSELSE HOOFDSTEDELIJKE 

REGERING, BELAST MET 

PLAATSELIJKE BESTUREN, 

TERRITORIALE ONTWIKKELING, 

STEDELIJK BELEID, MONUMENTEN 

EN LANDSCHAPPEN, STUDENTEN-

AANGELEGENHEDEN, TOERISME, 

OPENBAAR AMBT, WETENSCHAP-

QUESTION ORALE DE M. GAËTAN VAN 

GOIDSENHOVEN 

 

À M. RUDI VERVOORT, MINISTRE-

PRÉSIDENT DU GOUVERNEMENT DE 

LA RÉGION DE BRUXELLES-

CAPITALE, CHARGÉ DES POUVOIRS 

LOCAUX, DU DÉVELOPPEMENT 

TERRITORIAL, DE LA POLITIQUE DE 

LA VILLE, DES MONUMENTS ET 

SITES, DES AFFAIRES ÉTUDIANTES, 

DU TOURISME, DE LA FONCTION 

PUBLIQUE, DE LA RECHERCHE 
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PELIJK ONDERZOEK EN OPENBARE 

NETHEID, 

 

betreffende "de opleidingen over de islam 

in de GIPS". 

 

 

Mevrouw de voorzitter.- Op verzoek van de 

indiener, die verontschuldigd is, wordt de 

mondelinge vraag ingetrokken en in een 

schriftelijke vraag omgezet. 

 

  

SCIENTIFIQUE ET DE LA PROPRETÉ 

PUBLIQUE, 

 

concernant "les formations sur l'islam 

dispensées par l'ERIP". 

 

 

Mme la présidente.- À la demande de l’auteur, 

excusé, la question orale est retirée et transformée 

en question écrite. 

 

  

  

_____ _____ 

  

  

  

 


